
ØK Bladet
24. årgang nr. 1           Marts  2021

Nyt fra ØK Klubben

BBU EL N

K     ••     Ø

K K

Ø

ØK 

Det herlige motiv herover med det vajende ØK-splitflag 
og regnbuen ud for Langelinie Pavillonen ved klubbens 
fødselsdagsfest i 2017 skal genopleves: 5. august 2022 
ved 75 årsfesten for ØK Klubben, (som Andy Vels 
Jensen slår fast i sin formandsberetning her i ØK Bladet, 
side 12-13). Vi håber igen at samle mange af jer såvel 
herhjemmefra som derude.   

Dette foto er også et vartegn og symbol for, hvad der 
forhåbentlig venter os af samvær, glæder og lys hinsides 
corona-restriktionerne, som jo desværre i høj grad også 
har præget og stoppet ØK Klubbens aktiviteter i Asia 
House og eksternt det seneste år. Formanden for 
aktivitetsudvalget, Maria O. M. Jensen giver en aktuel 
status på det side 6. 

Vi lover blandt meget andet ved 75 års festen vajende 
ØK-splitflag, og selvom vi næppe er så heldige at se den 

Nu, vi er ved symbolikken i motivet herover, så tænk 
også på, at millioner af sommerfugle her i vinteren mod 
nord ligger i forpuppet og ensom dvale nu. 

                   ELJ

flotte regnbue igen - så hold gerne fast i symbolikken 
alligevel. For vi har også valgt, at netop dette motiv skal 
være fællesnævneren for den store dag næste år.

� � � � � � � �  

Sommerfugle og lys bryder frem
Denne tid - præget af corona - byder i det hele taget jo 
heller ikke for os alle ligefrem på samvær, rejser og 
andre aktiviteter, som er grundlaget for så mangen en 
ØK-drift. Men mon ikke, vi alligevel er godt rustede til at 
finde lys, der kan varsle glæde og fornyelse? 

Men en skønne dag kommer frigørelsen også i den 
verden – når lyset bryder frem!   

Glæd dig: ØK´s splitflag skal vaje igen

Foto: Erik Ljunggren
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� � � bjseidel@mail.dk 

� � Betty Nansens Allé 2 A, 5 sal - 513

� 23.05� Vibeke Bork

� 27.05� Jens Nørlyng

� � Mount Eliza, Australien

� � Morsøvej 23 st.tv

� � 3140 Ålsgårde

� � Søndermarken 78, 2 tv

� 01.05� Ove Ejlertsen

� � � l.beckvard@gmail.com 

   ole2904@gmail.com 

� �    � Vibeke.bork@morsoeplace.dk 

� � � ove.h.ejlertsen@mail.dk 
 

80 år: � 13.04� Inger Bente Seidel
� � Bakkedraget 53

� � 2720 Vanløse

� � Apperupvej 48A

85 år:� 29.04� Ole Bach

� � 3060 Espergærde

� � 3480 Fredensborg

 

        2000 Frederiksberg

� 02.05� Lars Beckvard

� � 4 Meyers Street

� � � a.norlyng@bigpond.com �

� � 3760 Gudhjem
� � � joredv@gmail.com 

 

� 16.06� Jørgen Edwardsen
� � Lindeskovvej 25

75 år:� 18.04� Tom Culmsee
� � Nymarksvej 51
� � 2650 Hvidovre
� � � tom@culmsee.dk 
 

� 29.04� Lise Mertz
� � Askeengen 74
� � 2740 Skovlunde
� � Mertz.Skovlunde@Stofanet.dk
� � � (Fødselsdags-interview side 4-5) 
 

� 02-05� Jens Bjergmose

65 år:� 09.04� Preben Knapp

� � Vejlesøparken 4, 2. tv

� � 2900 Hellerup

� � 3450 Allerød

� � 38G Chicopee Drive

� � � niels@nielsbang.com 

60 år:� 01.05� V. Kenneth Olsen

� 01.06� Steen Schwanenflügel

� 30.04� Henrik Kenneth Nielsen

 

 

� � Tuborg Havnepark 22, 3. tv

� � Enevangen 38

� � � moerck1@gmail.com 

� 06.06� Niels Bang Nielsen

� � 2830 Virum

� � Oxie, Sverige

� � Lærkevej 5

� � � preben.knapp@hlag.com 

� � � steen@schwanenflugel.dk 

70 år:� 08.06� Hans Mørck

 

� � 15706 NE 65 Street

� � 2840 Holte

� � vko61@hotmail.com 

� � Jens.bjergmose@gmail.com 

� � Princeton, N.J., USA

� � � hkn@ljungdahl.dk 

� � Pilebjersvägen 6

� � Redmond, WA, USA

livstid ind her

Livsvarige medlemmer

Siden seneste udgave af ØK Bladet er yderligere registreret som livstids-medlemmer af ØK Klubben - 
altså kontingent én gang for alle, kr. 3.000:

Ole Bach Vibeke Bork Ove Ejlertsen

Lars Beckvard Jens Nørlyng Jørgen Edwardsen

Tom Culmsee

Lise Mertz

Jens Bjergmose Steen Schwanenflügel

Henrik K. NielsenNiels Bang Nielsen V. Kenneth Olsen

Per C. Schmidt

Per C. Schmidt – nu med foto

Vi glemte at få foto med af Per C. 
Schmidt i ØK Bladet sidst i 
forbindelse med hans 75 år 
fødselsdag, 16. februar. Men her 
er han så med nyt forsinket 
tillykke.

Nye medlemmer – Hjerteligt velkommen i klubben

Poul-Henrik Appelqvist, Birkerød.  Ansat 1972 som 
maskinaspirant og efterfølgende maskinassistent indtil 
1978.

Peter Johan Petersen, Aalborg. Ansat 1972 som 
styrmand og senere 1. styrmand indtil 1979. Derefter hos 
rederiet Dannebrog som ovestyrmand og fra 1991 
havnekaptajn i Aalborg Havn.

Kjeld Holm, Nørresundby. Efter uddannelse som 
konstabel i Søværnet og udlært som maskinarbejder, 
ansat i ØK 1976 og sejlede som 3. og 2. maskinmester 
indtil 1979. Efterfølgende karriere hos Aalborg Industries 
bl.a. med udstationering til Malta. Nu pensioneret men 
fr iv i l l ig som guide på ”Springeren – Mari t imt 
Oplevelsescenter”, Aalborg.

Klubben byder Henrik Laursen, Richmond B.C., 
Canada velkommen tilbage som medlem. Ansat i ØK 
1974 og udsendt til Vancouver 1977, hvor han blev 
udstationeret til Tahsis, Vancouver Island i ni måneder. 
Derefter retur til Vancouver tilknyttet EACOM. Forlod ØK i 
to år, hvor han arbejdede for Seaboard, men blev hentet 
tilbage til EAC Canada's handelsaktiviteter. Startede sin 
egen virksomhed, DanVik Marketing Services, hvor han 
stadig er aktiv.

Klubben byder Michael Nilsson ,  Hong Kong, 
velkommen tilbage som medlem. Ansat i Bloch & 
Behrens 1986. Udstationeret New Zealand 1989, 
Australien 1990 efterfulgt af Frankrig. Fra 1995- 1997 
Italien. Retur til København, 1997-2003, engageret i 
både B&B samt EAC Trading, hvor ØK-eventyret sluttede 

Torben Hasselriis, Hillerød. Ansat som elev i 
Skibsafdelingen 1967 og efter endt militærtjeneste 
udsendt til Bangkok, Seoul, Hong Kong, Manila, 
Pasadena, Rotterdam og Pnomh Penh. Ansat i Mærsk i 
forb indelse med salg af  ØK´s L in je far t  med 
udstationeringer i Singapore, Jeddah, Rotterdam og 
Tokyo samt tre år i København.

Henrik Holger Ehlers-Hansen, Skodsborg.  Søn af 
underdirektør Holger Hansen der, som mange vil erindre, 
stod i spidsen for genopbygningen af Kompagniets 
handel og engagement med Kina under og efter 
kulturrevolutionen samt udviklingen af Kompagniets 
grafiske forretning. Henrik har egen tandlægeklinik i 
Virum med fru Mette (se ØK Bladet december 2020, side 
14).

i forbindelse med ØK´s neddrosling og efterfølgende 
afvikling af handelsaktiviteterne. Efter ØK, direktør for 
Dansk-Thailands Handelskammer i Bangkok i fire år, 
efterfulgt at syv år i Canada og fra 2015 til nu, 
forretnings udvikling baseret i Hong Kong.

Knud Larsson, Risskov. Ansat i 1984 tilknyttet 
træafdelingen.  Udstationeret til EAC Belem tilknyttet 
Indufor, Antwerpen og Indubois, Séte. Rejste bl.a. i 
Brasilien hvor han deltog i køb og afskibning af 
hårdttræ til USA, Europa og Mellemøsten. Forlod ØK, 
1987, herefter hos Walter Jessen og Aarhus Oliefabrik. 
Udstationeret i Rusland med rejseaktivitet til 
Fjernøsten og Afrika. Er i dag selvstændig og driver 
sammen med to partnere et råvaremæglefirma.

Poul Schoelzer, Glostrup. Ansat 1975. Maskinmester 
1982 og sejlende tjeneste indtil 1985. 3 år i søværnet 
og derefter maskinmester jobs på aluminiumsfabrik i 
Brøndby og Avedøreværket, hvor han bl.a. var med til 
a t  ombygge  de  gamle  60  MWh an læg  på 
Kyndbyværket. 1992 Coca-Cola produktion i Glostrup 
og Fredericia. Fra 2000 tilknyttet Novo Nordisk i flere 
forskellige funktioner. Fra 2020 tilknyttet Novo Nordisk i 
Hillerød med særlig fokus energi og bæredygtighed 
inkl. alt omkring energiafgift, CO2 kvoter, etc. 

Helle Søgaard, København, har til vores glæde ønsket 
at fortsætte som medlem af ØK Klubben efter sin mand, 
Søren Bjørn Søgaards bortgang.

Poul-Henrik AppelqvistPeter J. Petersen Kjeld Holm Torben Hasselriis Henrik Laursen Henrik Ehlers-Hansen

Michael Nielsson Poul Schoelzer Knud LarssonBente Seidel Hans Mørck Preben Knapp
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Jørgen K. Jørgensen: ØK for 25 - 50 - 75 - 100 år siden
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- fortsat fra side 3

34 er nu ”livsvarige” i ØK Klubben

Fødselsdags-portræt: Niels Moth Børglum, 75 år, mandag 21. december 2020

Fødselsdags-portræt: Poul Weber, 85 år, fredag 5. marts 2021

     Marts 2021      Marts 2021

Fødselsdags-portræt: Lise Mertz, 75 år torsdag 29. april 2021

Lise Mertz gjorde ØK-karriere i Skibsbogholderiet, hvor 
hun var en af de første kvindelige medarbejdere, der 
holdt til den oprindelige mands-dominerede most i et 
særdeles godt og bredt udpluk af alt det, der mødte en 
af de første kvindelige kolleger i ØK-verdenen. 

Lise fortæller: - Jeg startede i ØK som 18 årig i 1964. 
Dengang hed jeg Ingelise Jensen – altid kaldet frk. 
Jensen - og tiltalt med De. Jeg gik ud af mellemskolen 
og gennemførte uddannelse i Postvæsenet, inden jeg 
kom til ØK. Jeg begyndte i Skibsbogholderiet under 
øverste chef, prokurist Orla Christensen, kaldet 
Konsulen efter sin tid som konsul i Indien, Henning 
Sørensen og Jens Erik Bull. Jeg fik en yderplads bag 
glas ud til gangen, og der var en lind strøm af unge 
elever, som skulle "se giraffen". Dengang blev ca. 100 
nye elever ansat om året, så der var vel omkring 300 i 
alt, mens jeg sad i buret. Senere har Henning Sørensen 
fortalt, at de havde antaget en dame før mig, men hun 
holdt kun til frokost første dag….derefter så de hende 
ikke mere.

Gift med Helmer 1967

Jeg startede på fuld tid, men et stykke tid efter, vi var 
blevet gift, gik jeg ned på halv tid. Det var ikke rigtig 
velset, og når man blev kaldt til møde som halvdags 
dame, selv om man lavede det samme arbejde som de 
andre damer, så var det sammen med køkken-
personalet og piccolinerne. Vi spiste også i kælderen 
længst væk fra mændene, der sad øverst oppe. Og når 
en af os blev ”for gravid”, blev hun sendt hjem med løn, 
for det var jo ikke godt for de unge mænd at se på.
 
Jeg har mødt rigtig mange søde kolleger gennem 
årene. Det var hyggeligt, når de var på hjemmeferie, 
hvor mange kom forbi for at hilse på - også selvom de 
var kommet højt på strå. F.eks. Bjarne Uhde Nielsen, 
som også oprindeligt var elev i Skibsbogholderiet.

Var det en børnehave?
Der var en vis løssluppenhed, da jeg startede. Det fløj 
med papirkugler og clips afskudt med elastikker rundt i 
lokalet, og der blev sænket slagskibe under 
skrankerne, så jeg tænkte, at jeg måske nærmest var 
havnet i en børnehave. Det stod på til Henning 
Sørensen kom tilbage fra ferie, så blev der ro i lejren.

Vi havde et par musikalske elever bl.a. Søren Herlev, 
der spillede på guitar og sang irske folkesange om 
aftenen på små spillesteder rundt om i byen. Han 
underholdt i kælderen for eleverne, og som Henning 
Sørensen sagde, blev der holdt Jam Session, så 

Jeg mødte min mand, Helmer, i Skibsbogholderiet, da 
han var elev, og vi blev gift i 1967, så vi har fået mange 
dejlige år sammen. Vi har boet i Skovlunde siden 1979. 
Han fratrådte ØK efter endt soldatertid i flyvevåbenet i 
1965. Han takkede nej t i l  det navnkundige 
”professorkursus”, da han blev tilbudt en noget lav løn.

Lange bukser var ikke tilladt for os piger, og da jeg frøs 
om benene, spurgte jeg, om jeg måtte rekvirere en 
fodpose hos hr. Brusendorff i Kontorforsyningen. Det 
faldt ikke i god jord. Han var en bramfri herre, og han 
kunne råbe højt med et glimt i øjet til eleverne, når de 
kom med en rekvisition på kontorartikler, så som 
kuglepenne. Den stakkels elev fik at vide, at han kom fra 
den mest uduelige afdeling, som var en belastning for 
Kompagniet, så hvad skulle de bruge kuglepenne til - 
han var herlig. 

afdel ingen var affolket. 
Søren var ofte rimelig træt og 
faldt tit i søvn med sin blyant i 
hånden midt i en tekst. Han 
havde en aftale med sin 
sidemand med en lang lineal, 
der lå på bordet. Når chefen 
kiggede ned på ham eller gik 
forbi, skulle sidemanden lige 
skubbe t i l  l inealen.  Så 
vågnede Søren op, og skrev 
videre som om intet var 
hændt. Det var godt nok en 
kunst. 

Engelmann og La France

Flere af os mødtes om morgenen på konditoriet, La 
France, og hyggede os, inden vi mødte på arbejde. Der 
var altid nogle, som ikke kunne lette bagdelen i tide. Men 
så risikerede de, at Gunnar Engelmann fra personale-
afdelingen kom og gennede dem ud…..indtil en dag, La 
France damen bad ham forlade hendes forretning, og 
ikke mere genere hendes kunder (!) 

Alsidig job-ramme
Lise Mertz havde en alsidig arbejdsramme i ØK: - Jeg 
bogførte afregninger fra havnene, jeg skrev breve, jeg 
lavede betalinger med anmeldelser til Nationalbanken 
samt bl.a. betalinger til styrmandseleverne Jeg fik også 
lov til at føre håndskrevet hovedbog for Nordic 
Tankships, fordi min håndskrift var pæn og let læselig. 
Det var en kæmpe stor bog. Senere kom jeg under 
Preben Larsen og skulle stemme vores agenters 
opgørelser af mod vores tal.

Der var også en sød, træt 
ældre bogholder, som satte 
fingrene ned i skuffen, for så 
vågnede han, når han faldt i 
søvn og faldt ind over bordet. 
Ja - det var nogle sjove typer 
omkring mig. 

Især fik jeg et nært forhold til Leo Darling (Kaptajn 
Darling) i Kontrolafdelingen. Han tjekkede, at vi bogførte 
tingene rigtigt, og hvis der var nogle, der havde lidt svært 
ved det, gav han sig tid til at hjælpe og forklare uden at 
råbe eller skælde ud, som nogle gjorde dengang. Han 

Senere blev jeg overflyttet til 
West Africa Service bog-
holderiet under Bendt Hansted 
Olsen og Henning Dalby, hvor 
jeg fortsatte med agenterne, 
lavede bunker- og container-
regnskaber i samarbejde med 
Ann i  Papa  i  Con ta ine r -
afdelingen. Jeg kom her til at 
sidde sammen med Vibeke 
Lund i vores lille 2-personers 
glasbur. Det var hyggeligt.

var en rigtig sød og behagelig mand. Da han var blevet 
pensioneret, besøgte han hovedkontoret og kom også 
forbi mig, hvor han inviterede Helmer og mig på besøg i 
Brovst, og vi måtte også gerne låne hans sommerhus i 
Kandestaderne. Vi besøgte ham og hans søde kone, 
Rigmor, i Brovst i deres pragtfulde hus med de skønneste 
ting og flotte møbler fra deres tid i Østen. Et par år senere, 
besøgte vi dem igen i deres sommerhus i Kandestaderne 
sammen med Anne og Jens Høding. 

”Benny Bomstærk”

De sidste år arbejdede jeg 
under  Benny L jungqu is t 
(Benny Bomstærk) samt bl. a. 
P. H. Jensen indtil 1993, hvor 
aktiviteterne som bekendt 
lukkede ned. Jeg var ansat i 
ØK 29 år, og deltog i ophørs-
udsalget for Skibsafdelingen. 
Jeg købte min elektriske Facit-
regnemaskine og min Kin-
narps kontorstol. Stolen har jeg 
faktisk endnu…det var kvalitet, 
ØK købte.

Efter ØK var det svært at få job, 
der blev jo fyret folk i banker, 
og forsikringsselskaber, bl.a. Hafnia, så den stod på 
kurser i Arbejdsformidlingen, og en del af det, jeg lærte 
dengang, bruger jeg privat i dag. Jeg havde også 1999 
korte job i en lægepraksis og hos Statoil.

Helmer og jeg ser stadig nogle af vores gamle kolleger 
til frokost et par gange om året. Vi taler her om de gode 
gamle dage, og deltagerne er Henning Sørensen, 
Vibeke Lund, Ellen Margrethe Jensen, Steffen Karup, 
Walther Christensen og så Helmer og mig.  Nu håber vi 
at ses igen senere i år – efter corona.

Ud på el-cyklerne
Jeg har desværre fået en sygdom MCS (Multiple 

Chemical Sensitiviti), og har 
svært ved at komme ud 
blandt andre mennesker og i 
lokaler, hvor der er dufte 
mm. Det er der jo de fleste 
steder, så jeg er begrænset i 
rigtig mange ting, og vi ser 
desværre ikke mange mere i 
f.eks. ØK Klubben. De få, 
jeg ser, kender til mine pro-
blemer, og tager hensyn til 
det. 

Vi kan heller ikke rejse og 
flyve mere, så vi ferierer 
rundt om i Danmark, hvor vi 
lejer huse (duftfri). Vi kan 
godt lide at vandre i naturen, 
og vi har cykler med, så vi 
kan komme rundt uden at 
køre i bil. Sidste år købte vi 
et par el-cykler, da mine 
knæ ikke kunne holde til de 
lange ture. Det har vi ikke 
fortrudt, og vi bestemmer jo 
selv hvor meget motion, der 
skal til. Forrige år var vi på 
ferie i Stubbekøbing og 
besøgte Skibs- og Søfarts-
museet i Nakskov, hvor vi fik 
en fantastisk og spændende 

rundvisning ved museets leder og æresmedlem af ØK 
Klubben, Mogens Andreasen.                                           

Så Lise runder af med eksempel på, at vi alle selv i 
dag kan møde glæde af vores relationer til ØK – 
trods alt                          ELJ

”Frøken Jensen” blev anskuet af næsten alle 300 elev-drengene – Helmer ”vandt” 

Lise og Helmer Mertz blev gift 1967 for næsen af de mange 
drenge, der kiggede til den blonde frøken Jensen i 
bogholderiet. ØK-plakaten som baggrund her på billedet er 
meget sigende for deres kontakter gennem alle årene til især 
Lises mange ØK-kolleger.   

I modsætning til de unge 
mandlige elever måtte Lise 
gerne benytte sig af hoved-
trappen i Holbergsgade uden 
jakke og slips, og hun be-
høvede nødvendigvis heller 
ikke som andre bevæge sig i 
hurtig gang.

Lise Mertz fortæller til blå bog: 
Født 29. april, 1946 på Frederiksberg, skoletiden blev gennemført på Voldparkens Skole – 1962-1964 elev i 
Postvæsenet, som ellers også var en mandeverden, indtil jeg og Anne Høding blev elever sammen her - 1964-
1993 ØK: Skibsbogholderiet - 1993-2006: Kortvarige job hos Statoil samt i lægepraksis - Gift 1967 med 
daværende kollega i Skibsbogholderiet, Helmer Mertz, som var i ØK 1962-1966 og derefter regnskab, 
administration samt personale i flere forskellige firmaer som General Motors, Aluminor A/S, H. Nielsen og Søn 
maskinfabrik A/S, Fläkt Danmark, ABB A/S. Helmer sluttede af i et lille gazellefirma, Data Point, inden han, som 
jeg, gik på pension 2006.

Derfor blev Ingelise til Lise: - Jeg skiftede først endeligt navn til Lise 1999, altså efter, jeg havde forladt ØK, så 
det var i ØK Ingelise eller især frk. Jensen.  Det var dog faktisk kun i ØK, jeg hed Ingelise, alle andre kaldte mig 
Lise inklusiv min familie, så jeg besluttede mig for at skifte endeligt til Lise for nemheds skyld.

--
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34 er nu ”livsvarige” i ØK Klubben

Fødselsdags-portræt: Niels Moth Børglum, 75 år, mandag 21. december 2020

Fødselsdags-portræt: Poul Weber, 85 år, fredag 5. marts 2021

     Marts 2021      Marts 2021

Fødselsdags-portræt: Lise Mertz, 75 år torsdag 29. april 2021

Lise Mertz gjorde ØK-karriere i Skibsbogholderiet, hvor 
hun var en af de første kvindelige medarbejdere, der 
holdt til den oprindelige mands-dominerede most i et 
særdeles godt og bredt udpluk af alt det, der mødte en 
af de første kvindelige kolleger i ØK-verdenen. 

Lise fortæller: - Jeg startede i ØK som 18 årig i 1964. 
Dengang hed jeg Ingelise Jensen – altid kaldet frk. 
Jensen - og tiltalt med De. Jeg gik ud af mellemskolen 
og gennemførte uddannelse i Postvæsenet, inden jeg 
kom til ØK. Jeg begyndte i Skibsbogholderiet under 
øverste chef, prokurist Orla Christensen, kaldet 
Konsulen efter sin tid som konsul i Indien, Henning 
Sørensen og Jens Erik Bull. Jeg fik en yderplads bag 
glas ud til gangen, og der var en lind strøm af unge 
elever, som skulle "se giraffen". Dengang blev ca. 100 
nye elever ansat om året, så der var vel omkring 300 i 
alt, mens jeg sad i buret. Senere har Henning Sørensen 
fortalt, at de havde antaget en dame før mig, men hun 
holdt kun til frokost første dag….derefter så de hende 
ikke mere.

Gift med Helmer 1967

Jeg startede på fuld tid, men et stykke tid efter, vi var 
blevet gift, gik jeg ned på halv tid. Det var ikke rigtig 
velset, og når man blev kaldt til møde som halvdags 
dame, selv om man lavede det samme arbejde som de 
andre damer, så var det sammen med køkken-
personalet og piccolinerne. Vi spiste også i kælderen 
længst væk fra mændene, der sad øverst oppe. Og når 
en af os blev ”for gravid”, blev hun sendt hjem med løn, 
for det var jo ikke godt for de unge mænd at se på.
 
Jeg har mødt rigtig mange søde kolleger gennem 
årene. Det var hyggeligt, når de var på hjemmeferie, 
hvor mange kom forbi for at hilse på - også selvom de 
var kommet højt på strå. F.eks. Bjarne Uhde Nielsen, 
som også oprindeligt var elev i Skibsbogholderiet.

Var det en børnehave?
Der var en vis løssluppenhed, da jeg startede. Det fløj 
med papirkugler og clips afskudt med elastikker rundt i 
lokalet, og der blev sænket slagskibe under 
skrankerne, så jeg tænkte, at jeg måske nærmest var 
havnet i en børnehave. Det stod på til Henning 
Sørensen kom tilbage fra ferie, så blev der ro i lejren.

Vi havde et par musikalske elever bl.a. Søren Herlev, 
der spillede på guitar og sang irske folkesange om 
aftenen på små spillesteder rundt om i byen. Han 
underholdt i kælderen for eleverne, og som Henning 
Sørensen sagde, blev der holdt Jam Session, så 

Jeg mødte min mand, Helmer, i Skibsbogholderiet, da 
han var elev, og vi blev gift i 1967, så vi har fået mange 
dejlige år sammen. Vi har boet i Skovlunde siden 1979. 
Han fratrådte ØK efter endt soldatertid i flyvevåbenet i 
1965. Han takkede nej t i l  det navnkundige 
”professorkursus”, da han blev tilbudt en noget lav løn.

Lange bukser var ikke tilladt for os piger, og da jeg frøs 
om benene, spurgte jeg, om jeg måtte rekvirere en 
fodpose hos hr. Brusendorff i Kontorforsyningen. Det 
faldt ikke i god jord. Han var en bramfri herre, og han 
kunne råbe højt med et glimt i øjet til eleverne, når de 
kom med en rekvisition på kontorartikler, så som 
kuglepenne. Den stakkels elev fik at vide, at han kom fra 
den mest uduelige afdeling, som var en belastning for 
Kompagniet, så hvad skulle de bruge kuglepenne til - 
han var herlig. 

afdel ingen var affolket. 
Søren var ofte rimelig træt og 
faldt tit i søvn med sin blyant i 
hånden midt i en tekst. Han 
havde en aftale med sin 
sidemand med en lang lineal, 
der lå på bordet. Når chefen 
kiggede ned på ham eller gik 
forbi, skulle sidemanden lige 
skubbe t i l  l inealen.  Så 
vågnede Søren op, og skrev 
videre som om intet var 
hændt. Det var godt nok en 
kunst. 

Engelmann og La France

Flere af os mødtes om morgenen på konditoriet, La 
France, og hyggede os, inden vi mødte på arbejde. Der 
var altid nogle, som ikke kunne lette bagdelen i tide. Men 
så risikerede de, at Gunnar Engelmann fra personale-
afdelingen kom og gennede dem ud…..indtil en dag, La 
France damen bad ham forlade hendes forretning, og 
ikke mere genere hendes kunder (!) 

Alsidig job-ramme
Lise Mertz havde en alsidig arbejdsramme i ØK: - Jeg 
bogførte afregninger fra havnene, jeg skrev breve, jeg 
lavede betalinger med anmeldelser til Nationalbanken 
samt bl.a. betalinger til styrmandseleverne Jeg fik også 
lov til at føre håndskrevet hovedbog for Nordic 
Tankships, fordi min håndskrift var pæn og let læselig. 
Det var en kæmpe stor bog. Senere kom jeg under 
Preben Larsen og skulle stemme vores agenters 
opgørelser af mod vores tal.

Der var også en sød, træt 
ældre bogholder, som satte 
fingrene ned i skuffen, for så 
vågnede han, når han faldt i 
søvn og faldt ind over bordet. 
Ja - det var nogle sjove typer 
omkring mig. 

Især fik jeg et nært forhold til Leo Darling (Kaptajn 
Darling) i Kontrolafdelingen. Han tjekkede, at vi bogførte 
tingene rigtigt, og hvis der var nogle, der havde lidt svært 
ved det, gav han sig tid til at hjælpe og forklare uden at 
råbe eller skælde ud, som nogle gjorde dengang. Han 

Senere blev jeg overflyttet til 
West Africa Service bog-
holderiet under Bendt Hansted 
Olsen og Henning Dalby, hvor 
jeg fortsatte med agenterne, 
lavede bunker- og container-
regnskaber i samarbejde med 
Ann i  Papa  i  Con ta ine r -
afdelingen. Jeg kom her til at 
sidde sammen med Vibeke 
Lund i vores lille 2-personers 
glasbur. Det var hyggeligt.

var en rigtig sød og behagelig mand. Da han var blevet 
pensioneret, besøgte han hovedkontoret og kom også 
forbi mig, hvor han inviterede Helmer og mig på besøg i 
Brovst, og vi måtte også gerne låne hans sommerhus i 
Kandestaderne. Vi besøgte ham og hans søde kone, 
Rigmor, i Brovst i deres pragtfulde hus med de skønneste 
ting og flotte møbler fra deres tid i Østen. Et par år senere, 
besøgte vi dem igen i deres sommerhus i Kandestaderne 
sammen med Anne og Jens Høding. 

”Benny Bomstærk”

De sidste år arbejdede jeg 
under  Benny L jungqu is t 
(Benny Bomstærk) samt bl. a. 
P. H. Jensen indtil 1993, hvor 
aktiviteterne som bekendt 
lukkede ned. Jeg var ansat i 
ØK 29 år, og deltog i ophørs-
udsalget for Skibsafdelingen. 
Jeg købte min elektriske Facit-
regnemaskine og min Kin-
narps kontorstol. Stolen har jeg 
faktisk endnu…det var kvalitet, 
ØK købte.

Efter ØK var det svært at få job, 
der blev jo fyret folk i banker, 
og forsikringsselskaber, bl.a. Hafnia, så den stod på 
kurser i Arbejdsformidlingen, og en del af det, jeg lærte 
dengang, bruger jeg privat i dag. Jeg havde også 1999 
korte job i en lægepraksis og hos Statoil.

Helmer og jeg ser stadig nogle af vores gamle kolleger 
til frokost et par gange om året. Vi taler her om de gode 
gamle dage, og deltagerne er Henning Sørensen, 
Vibeke Lund, Ellen Margrethe Jensen, Steffen Karup, 
Walther Christensen og så Helmer og mig.  Nu håber vi 
at ses igen senere i år – efter corona.

Ud på el-cyklerne
Jeg har desværre fået en sygdom MCS (Multiple 

Chemical Sensitiviti), og har 
svært ved at komme ud 
blandt andre mennesker og i 
lokaler, hvor der er dufte 
mm. Det er der jo de fleste 
steder, så jeg er begrænset i 
rigtig mange ting, og vi ser 
desværre ikke mange mere i 
f.eks. ØK Klubben. De få, 
jeg ser, kender til mine pro-
blemer, og tager hensyn til 
det. 

Vi kan heller ikke rejse og 
flyve mere, så vi ferierer 
rundt om i Danmark, hvor vi 
lejer huse (duftfri). Vi kan 
godt lide at vandre i naturen, 
og vi har cykler med, så vi 
kan komme rundt uden at 
køre i bil. Sidste år købte vi 
et par el-cykler, da mine 
knæ ikke kunne holde til de 
lange ture. Det har vi ikke 
fortrudt, og vi bestemmer jo 
selv hvor meget motion, der 
skal til. Forrige år var vi på 
ferie i Stubbekøbing og 
besøgte Skibs- og Søfarts-
museet i Nakskov, hvor vi fik 
en fantastisk og spændende 

rundvisning ved museets leder og æresmedlem af ØK 
Klubben, Mogens Andreasen.                                           

Så Lise runder af med eksempel på, at vi alle selv i 
dag kan møde glæde af vores relationer til ØK – 
trods alt                          ELJ

”Frøken Jensen” blev anskuet af næsten alle 300 elev-drengene – Helmer ”vandt” 

Lise og Helmer Mertz blev gift 1967 for næsen af de mange 
drenge, der kiggede til den blonde frøken Jensen i 
bogholderiet. ØK-plakaten som baggrund her på billedet er 
meget sigende for deres kontakter gennem alle årene til især 
Lises mange ØK-kolleger.   

I modsætning til de unge 
mandlige elever måtte Lise 
gerne benytte sig af hoved-
trappen i Holbergsgade uden 
jakke og slips, og hun be-
høvede nødvendigvis heller 
ikke som andre bevæge sig i 
hurtig gang.

Lise Mertz fortæller til blå bog: 
Født 29. april, 1946 på Frederiksberg, skoletiden blev gennemført på Voldparkens Skole – 1962-1964 elev i 
Postvæsenet, som ellers også var en mandeverden, indtil jeg og Anne Høding blev elever sammen her - 1964-
1993 ØK: Skibsbogholderiet - 1993-2006: Kortvarige job hos Statoil samt i lægepraksis - Gift 1967 med 
daværende kollega i Skibsbogholderiet, Helmer Mertz, som var i ØK 1962-1966 og derefter regnskab, 
administration samt personale i flere forskellige firmaer som General Motors, Aluminor A/S, H. Nielsen og Søn 
maskinfabrik A/S, Fläkt Danmark, ABB A/S. Helmer sluttede af i et lille gazellefirma, Data Point, inden han, som 
jeg, gik på pension 2006.

Derfor blev Ingelise til Lise: - Jeg skiftede først endeligt navn til Lise 1999, altså efter, jeg havde forladt ØK, så 
det var i ØK Ingelise eller især frk. Jensen.  Det var dog faktisk kun i ØK, jeg hed Ingelise, alle andre kaldte mig 
Lise inklusiv min familie, så jeg besluttede mig for at skifte endeligt til Lise for nemheds skyld.

--
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Andreas Duborg Christiani, Hellerup, døde pludseligt, 14. februar 2021, 81 år. Andreas var ØK-årgang 1957.  
Efter soldatertiden blev han sendt til Mombasa, Kenya i 1962.1966 blev Andreas forflyttet til Malawi og efter tre år 
til Lagos Nigeria.  Efter seks år i Nigeria gik turen tilbage til Malawi som filialbestyrer, hvor han samtidig var 
Generalkonsul for Danmark og honorær konsul for Norge, Sverige og Finland. I 1995 ønskede ØK at komme ud 
af Malawi, og Andreas købte aktiviteterne sammen med et stort indisk firma.  Efter 38 år i Afrika vendte Andreas 
tilbage til Danmark i 2000. Han var en hyppig, tilfreds gæst ved mange af ØK Klubbens arrangementer.

Erik Andersen, Nivå, døde 21. december 2020 i en alder af 91 år. Erik blev ansat i 1957 og havde sin oversøiske 
karriere i Kompagniets plantagedrift i Malaysia.  Overflyttet til Hovedkontoret i København i 1984 med virke som 
plantageinspektør og rådgiver indtil 1995.

Søren Bjørn Søgaard, København, døde 28. januar 2021 omgivet af sin nære familie - ti dage efter sin 75-års 
fødselsdag. Søren var ansat i ØK, 1963-1993, hvor han i forbindelse med salget af ØK´s linjetrafik med rang af 
kaptajn overgik til Mærsk.  Søren fik sin ØK-anciennitet med over til Mærsk, og 2013 kunne han fejre 50 års 
jubilæum, inden han gik på pension. En flot karriere med mange markante internationale positioner i ØK. Søren 
var i flere år et skattet medlem af ØK Klubbens bestyrelse. Han stod desuden for en meget engageret indsats 
ved renoveringen af Sømandshotellet  Bethel og -kirken i Nyhavn.

Siden seneste udgave af ØK Bladet har yderligere fire registreret sig som livstids medlemmer af ØK Klubben:

Appel fra kasserer Erik Bøgh Christensen: Klubbens 
regnskabs- og medlemsregister kører på regnskabs-
systemet E-conomics. Pakken indeholder et program, 
der kan generere og udsende (via e-mail) fakturaer til 
medlemmerne for  opkrævning af  det  år l ige 
medlemskontingent. 1. februar udsendte vi via E-
conomics programmet fakturaer til alle medlemmer, der 
skal betale kontingent for 2021.  Men ved stikprøver har 
vi måtte konstatere, at ikke alle medlemmer har 
modtaget e-mailen med faktura vedhæftet.

83 medlemmer har indbetalt for livsmedlemskab og 
yderligere 110 medlemmer, der har forudbetalt 
kontingent for 1, 2 eller 3 år og modtager naturligvis 
ingen faktura for 2021 kontingent. De medlemmer, der 
ikke har forudbetalt kontingent for 2021, og som ikke har 
modtaget en faktura fra klubben, bedes venligst sende 
en mail til  og bede om at få fakturaen erikbc88@mail.dk
sendt én gang til.  Hvis du er i tvivl, om du har betalt 
kontingent eller ej, bedes du ligeledes sende en mail til 
undertegnede. Så hører du.�                 EBC

Livsvarige medlemmer – og appel fra kassereren

Dødsfald – Æret være deres minde

Ÿ Leif Rasmussen, Sydney, Australien

Ÿ Dorthe Ahlbeck Matzen, Jyllinge

Ÿ Bjarne Ehlig-Jensen, London, England

Ÿ Martin Jensen, Hørsholm

Aktivitetsudvalget har planlagt at tage det hele op på 
udvalgsmøde, 22. marts, hvorefter vi forhåbentlig kan 

Formand for ØK Klubbens aktivi-
tetsudvalg, Maria O. M. Jensen, 
gjorde det klart i seneste udgave af 
ØK Bladet, at vores forventninger til 
at mødes igen var baseret på et håb 
– og i dag ved vi, at alt planlagt som 
sang, musik og banko i Asia House 
samt alt eksternt blev lukket af 
covid-restriktionerne. 

Maria har nu denne status på 
klubbens arrangementer: - Vi tager 
først og fremmest hensyn til, at vi 
ikke går på kompromis med myndig-
hedernes krav og rådgivning. Og 
selvom der i skrivende stund så småt åbnes for 
samfundet, skal vi næppe regne med at komme i gang 
for alvor denne side af sommeren. 

Håb og forventning blev ikke indfriet – men vi 
kommer stærkt tilbage, når tiden er til det

komme med mere konkrete oplysninger på klubbens 
hjemmeside og i ØK Bladet. 

Status er aktuelt, at det planlagte arrangement, ”Vi ses 
igen”, 9. februar blev udskudt, det samme med 
forårsbanko, 18. marts, som nu er endeligt udsat til 
traditionel julebanko, planlagt torsdag 2. december i 
Asia House. Vi rumler lidt med at gennemføre planlagte, 
”Vi ses igen”, og Eugen Olsen jazz i ét fælles særligt 
brag af et musik- og fest-arrangement i Asia House, når 
det bliver muligt. Vi holder stadig fast på besøg i det nye, 
Frihedsmuseum, samt ØK Golf i Hornbæk, formentlig 2. 
juli, og Cirkusrevyen på Bakken med spisning på 
Postgården efter planen, tirsdag 3. august. 

Når vi har mulighed for konkret information efter bl.a. 
udvalgsmødet, 22. marts, følger vi op på klubbens 
hjemmeside og her i bladet. Desuden holder vi kontakt 
direkte over e-mail til de medlemmer, der allerede har 
meldt sig og betalt for diverse arrangementer.�� � � � � � �
 
                ELJ

Status på ØK Klubbens arrangement-pause

Maria O. M. Jensen – 
udvalget gør det 
hele op 22. marts

Også krans fra ØK Klubben ved 
mindestenen på Langelinie

Lørdag, 23. januar 2021, var det 70 år siden, ØK´s 
JUTLANDIA afgik for første gang som hospitalsskib for 
Røde Kors og den danske stat. Det blev markeret med en 
corona-sikret ceremoni på dagen under ledelse af 
Sydkoreas ambassade ved mindestenen på Langelinie i 
København. ØK Klubben var repræsenteret her ved 
Maria O. M. Jensen, Erik Bøgh Christensen, Niels Peder 
Veje og undertegnede.

På dagen markerede vi også begivenheden aktuelt på 
klubbens hjemmeside i link til interview i ØK Bladet med

en af de mest fremtrædende af vores medlemmer 
omkring JUTALANDIA, maskininspektør Svend Jagd, da 
han fyldte 95 år, 28. 9. 2019. Svend er desværre ikke 
længere i form til at deltage fysisk i en begivenhed som 
her, og han var repræsenteret ved sin søn, Henrik Jagd.

På dagen blev også en fin roman af Jesper Bugge Kold 
og Mich Vraa, Pigen fra det hvide skib, lanceret af 
forlaget, Lindhardt og Ringhof. Bogen kan stærkt 
anbefales efter meget fine anmeldelse som f. eks i 
Jyllands-Posten (fire stjerner) ”Forfatterne rammer 
tidsånden og sproget klokkerent” og i Weekendavisen, 
”Vellykket og helstøbt legering”. 

70 året blev mødt med stor interesse også i medierne 
med indslag i såvel DR TV Avisen og TV2 Øst, som i 
indslaget også besøgte Nakskov og interviewede chefen 
på skibsmuseet, Mogens Andreasen. JUTLANDIA blev 
jo bygget samt apteret som hospitalsskib på Nakskov 
Skibsværft.

                     ELJ

� � �  
Bestyrelsesmedlem, Niels P. Veje, lagde ØK Klubbens krans 
ved mindestenen. Veje havde selv en slægtning med på togtet i 
staben af plejere, Vibeke Ahrens. (Foto Erik Ljunggren)

Sydkoreas ambassadør, Sang-jin Park, viser sin respekt ved 
mindestenen for JUTLANDIA-missionen, der blev en realitet for 
70 år siden i et tæt samarbejde mellem den danske stat, Røde 
Kors og ØK. Ambassadøren havde også en personlig hilsen med 
fra premierminister, Chung Sye-kyum. (Foto: Danske Veteraner).

Der er publiceret adskilligt materiale om JUTLANDIA, også den 
her omtalte film, bl.a. støttet af ØK Fonden. DVD-filmen kan 
købes for kr. 100 + porto hos Chroma Film, Anders Dylov – tlf. 
4030 5896 - e-mail: chroma@chroma.dk – www.chroma.dk
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Andreas Duborg Christiani, Hellerup, døde pludseligt, 14. februar 2021, 81 år. Andreas var ØK-årgang 1957.  
Efter soldatertiden blev han sendt til Mombasa, Kenya i 1962.1966 blev Andreas forflyttet til Malawi og efter tre år 
til Lagos Nigeria.  Efter seks år i Nigeria gik turen tilbage til Malawi som filialbestyrer, hvor han samtidig var 
Generalkonsul for Danmark og honorær konsul for Norge, Sverige og Finland. I 1995 ønskede ØK at komme ud 
af Malawi, og Andreas købte aktiviteterne sammen med et stort indisk firma.  Efter 38 år i Afrika vendte Andreas 
tilbage til Danmark i 2000. Han var en hyppig, tilfreds gæst ved mange af ØK Klubbens arrangementer.

Erik Andersen, Nivå, døde 21. december 2020 i en alder af 91 år. Erik blev ansat i 1957 og havde sin oversøiske 
karriere i Kompagniets plantagedrift i Malaysia.  Overflyttet til Hovedkontoret i København i 1984 med virke som 
plantageinspektør og rådgiver indtil 1995.

Søren Bjørn Søgaard, København, døde 28. januar 2021 omgivet af sin nære familie - ti dage efter sin 75-års 
fødselsdag. Søren var ansat i ØK, 1963-1993, hvor han i forbindelse med salget af ØK´s linjetrafik med rang af 
kaptajn overgik til Mærsk.  Søren fik sin ØK-anciennitet med over til Mærsk, og 2013 kunne han fejre 50 års 
jubilæum, inden han gik på pension. En flot karriere med mange markante internationale positioner i ØK. Søren 
var i flere år et skattet medlem af ØK Klubbens bestyrelse. Han stod desuden for en meget engageret indsats 
ved renoveringen af Sømandshotellet  Bethel og -kirken i Nyhavn.

Siden seneste udgave af ØK Bladet har yderligere fire registreret sig som livstids medlemmer af ØK Klubben:

Appel fra kasserer Erik Bøgh Christensen: Klubbens 
regnskabs- og medlemsregister kører på regnskabs-
systemet E-conomics. Pakken indeholder et program, 
der kan generere og udsende (via e-mail) fakturaer til 
medlemmerne for  opkrævning af  det  år l ige 
medlemskontingent. 1. februar udsendte vi via E-
conomics programmet fakturaer til alle medlemmer, der 
skal betale kontingent for 2021.  Men ved stikprøver har 
vi måtte konstatere, at ikke alle medlemmer har 
modtaget e-mailen med faktura vedhæftet.
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yderligere 110 medlemmer, der har forudbetalt 
kontingent for 1, 2 eller 3 år og modtager naturligvis 
ingen faktura for 2021 kontingent. De medlemmer, der 
ikke har forudbetalt kontingent for 2021, og som ikke har 
modtaget en faktura fra klubben, bedes venligst sende 
en mail til  og bede om at få fakturaen erikbc88@mail.dk
sendt én gang til.  Hvis du er i tvivl, om du har betalt 
kontingent eller ej, bedes du ligeledes sende en mail til 
undertegnede. Så hører du.�                 EBC

Livsvarige medlemmer – og appel fra kassereren

Dødsfald – Æret være deres minde
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Ÿ Martin Jensen, Hørsholm
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udvalgsmøde, 22. marts, hvorefter vi forhåbentlig kan 

Formand for ØK Klubbens aktivi-
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at mødes igen var baseret på et håb 
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meldt sig og betalt for diverse arrangementer.�� � � � � � �
 
                ELJ

Status på ØK Klubbens arrangement-pause

Maria O. M. Jensen – 
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 - Af Jens Bjergmose og Erik Ljunggren

OPLEVELSER MED ØK KLUBBEN: ROSENBORG – DESIGN I BREDGADE – 

HERLIG ØK 80´er-STEMNING I TIVOLI –                                                                                                              Af Erik Piil Clausen (foto) og Erik Ljunggren

Udviklingen matchede dog allerede dengang ikke helt med elev-strukturen i ØK og samfundet i det hele taget – der var f.eks.ikke en eneste pige 
på holdet….! Som det fremgår valgte en god del af 80´er eleverne hurtigt karrierer udenfor ØK. Strukturen for nye kræfter til ØK ændrede sig 
hurtigt i anden retning end den traditionelle elev-uddannelse, og i den sammenhæng også de ellers så berømmede udfordringer ved 
udstationeringer verden over.

I denne tid er det 40 år siden, 24 håbefulde elever gik i gang med en meget eftertragtet elevperiode i ØK. Det blev markeret med 40 års træf på Promenaden i Tivoli, 28. august, for et næsten fuldt hold. Kun tre var nødsaget til afbud, Mikael 

fortsættes næste side

     Marts 2021      Marts 2021

John Lind Jans har modtaget ØK Bladets medlems-stafet efter Jens Mortensen 

Drama i Ghana: – Jeg skulle pakke mit kontor ned på få minutter. Vi var konfiskeret

Jens Mortensen tøvede ikke 
ét sekund, da han skulle 
sende ØK Bladets med-
lems-stafet videre i forrige 
udgave af ØK Bladet: – Jeg 
giver stafetten til John L. 
Jans, fordi jeg tror, at han nu 
– så mange år efter – kan 
lette på låget for, de dra-
matiske oplevelser han 
havde for ØK´s R. T. Briscoe 
i Ghana nærmest på en 
politisk anklagebænk sam-
men med andre gæve såvel 
danske som lokale ØK-
kræfter.

Jans tager stafetten og fortæller: 

-Maj 1972 blev jeg forflyttet fra Liberia til Ghana, så lidt 
over ti år efter, jeg sidst forlod Ghana, skulle jeg nu 
tilbage, denne gang for at overtage jobbet som 
regnskabschef. Briscoe i Ghana var stadig et fantastisk 
firma, ualmindeligt velorganiseret, med et meget fint 
omdømme som et firma, der leverede et godt produkt, 
en god service og sørgede for at have reservedele og 
meget gode værksteder i fire byer, Accra, Kumasi, 
Takoradi og Tamale. Jeg havde set frem til en god 
periode på en 4-5 år i Ghana i et firma, der var meget 
profitabelt for ØK. Der var dog ét stort problem, det var 
svært at få tilladelse til at overføre eventuelle udbytter til 
ØK grundet Ghanas anstrengte økonomi med stor 
mangel på fremmed valuta.

Uventet sammenslutning 

Det gjorde naturligvis situationen for firmaet meget 
mere vanskelig. Efteråret 1975 slog myndighederne til, 
og de fastfrøs firmaets aktiver, og fremover skulle alle 
checks, der blev udstedt, enten til at betale regninger 

I midten af 1974, lidt over to år efter jeg var ankommet til 
landet, skete der noget, som jeg ikke havde forventet. 
Der skete en sammenslutning af VW og Audi, og der 
kom så besked fra VW, at agenturerne skulle slås 
sammen. Briscoe, som var et langt større firma, med 
bedre service faciliteter, havde forventet at skulle 
overtage Audi agenturet. Men den daværende agent, 
Kowus Motors, havde andre ideer. Og da det viste sig, 
at hustruen til landets statsoverhoved, General 
Acheampong, havde en interesse i Audi agenten, 
begyndtes en hetz mod Briscoe, som da var anført af en 
af salgscheferne i Briscoes motorafdeling. Og han 
havde åbenbart leveret en del materiale til nogle 
personer indenfor myndighederne. De havde fået til 
opgave at finde noget ulovligt at konfrontere Briscoe 
med. Langsomt begyndte man at bede om forklaringer 
fra Briscoes ledelse, samtidig med at myndighederne 
mere eller mindre ophørte med at give firmaet 
importlicenser for køb af reservedele og andet udstyr. 

med eller for at kunne betale lønninger, nu via landets 
Finansministerium, for at få en påtegning. Jeg var selv 
med den første gang. Men efter den nedværdigende 
måde, jeg blev behandlet på i ministeriet, overlod jeg det 
arbejde til min nummer to, som var ghaneser. Som 
forventet fik han herefter ikke de store problemer med at 
få betalingerne godkendt.

Dramatisk høring

Myndighederne stillede med en komite på syv personer, 
som kom med en masse spørgsmål, hvoraf hovedparten 
ikke havde den store relevans, men som man 
selvfølgelig prøvede at få til at se ud som om, der var 
noget slemt. Når Briscoes advokat eller en af med-
arbejderne kom med afvisende svar eller meget gode 
forklaringer, kunne myndighederne finde på at udstede 
et ”executive instrument” for at stramme grebet om 
Briscoe. Det kunne godt i starten virke noget truende på 
os fra Briscoe, da det kunne medføre straf, hvis 
modparten følte, der var blevet afgivet forkert eller 
urigtigt svar. 

Briscoes advokat, Joe Rheindorf, var dygtig. Han havde 
studeret et par år i Danmark, og da han mod slutningen af 
høringen fremførte sin forsvarstale, var salen fyldt med 
tilskuere. Det var for alle helt klart, at alle anklager blev 
afvist i dette forsvar, men uden nytte. 3. november 1976 
udstedte regeringen et dekret, som konfiskerede firmaet. 
Omkring kl. 14 fik jeg meddelelse om, at militær var ved 
at stille vagter ved indgangene. En major fra militæret 
kom ind på mit kontor og meddelte, man ønskede alt det 
lokale personale fra kontorer, lagre, værksted og andet 
forsamlet. Kl. 15 ville der komme en meddelelse, som en 
oberst fremførte. Han meddelte alle, at firmaet nu var i 
regeringens hænder. Alle kunne gå hjem og komme igen 
den følgende mandag morgen. 

Så er det ud!

Ved udgangen af 1975 fik vi at vide, at nu skulle der være 
en høring, som skulle foregå i den tomme Parliaments 
bygning, som jo var ubenyttet på daværende tidspunkt, 
da Ghana blev styret af et militærdiktatur. Briscoes 
ledelse og flere af de lokale ledere, måtte derfor stille op 
til disse høringer i alt 45 gange. Det var ikke nogen 
behagelig oplevelse at gennemgå noget, som jeg tvivler 
på andre ØK-funktionærer, har været udsat for. 

Jeg må her indføre at begge officerer opførte sig 
fuldstændig korrekt overfor mig, de var trods alt trænet af 
englænderne på Sandhurst. Jeg fik besked på, at efter kl. 
15 havde jeg 20 minutter til at rydde mit kontor og så 
ellers tage hjem og afvente nærmere besked. Jeg vil 
også gerne tilføje, at de almindelige ghanesere var altid 
meget venlige overfor os, da alle havde en idé om, 
hvorfor man havde ført denne sag mod Briscoe, Samtidig 
fik vi også stor støtte af personalet på Den Danske 
Ambassade i Accra især af Niels Neustrup, der var 
Charge d'Affaires.

ØK´s renommé  genoprettet

Overordnet er Jans for det meste særdeles glad for de 
mange år i Afrika. ØK Bladet nr. 3, 2014, bragte et 75 år 
fødselsdags-portræt, hvor han fortalte bredt om især 
også om sit virke i Liberia. 

Selv i et tilfælde, hvor man havde fået fat i en af de årlige 
rapporter, jeg sendte til ØK´s hovedkontor. Den handlede 
om den lokale politiske og økonomiske situation i landet, 
og vi blev anklaget for at give forkert besked om landets 
situation. Da det var mig, der havde lavet denne rapport, 
fik jeg 24 timer til at bevise, hvor jeg havde oplysningerne 
fra. Jeg havde dog ikke materialet mere på kontoret. Så 
jeg besøgte Hovedbiblioteket i Accra, hvor man var 
meget hjælpsom med at finde de aviser, hvor jeg havde 
hentet min information. Så næste dag kunne jeg fremvise 
de nøjagtige citater fra aviserne, hvilket helt klart ikke var 
noget, som den komite, der forhørte os, blev glade for 
men måtte acceptere. Jeg gruer for, hvad der kunne være 
sket, hvis ikke jeg havde 
f remskaffet  de re levante 
avisudklip.

Oplevelse med at skulle gen-
nemgå et forhør i en offentlig 
forsamling, som ofte foregik på 
d e t  g a m l e  d a n s k e  f o r t , 
Christiansborg, er ikke noget 
jeg ville ønske for andre at 
skulle gennemgå, Jeg har altid, 
og vil altid, have en stor 
veneration for Ghana og be-
folkningen, men disse høringer 
og forhør, kunne jeg godt have 
været foruden. Det skal dog 
også understreges, at det hele 
på sigt fik en acceptabel 
løsning, Jeg var tilbage i 
Ghana i 1980 og et par år frem 
som medlem af en dansk 
delegation, der forhandlede en 
aftale på plads med rege-
ringen. Det mundede ud i, at 
ØK fik afklaret sit økonomiske udstående, og at 
Kompagniets gode omdømme i Ghana blev gen-
etableret. 

John Jans – fantastiske år I 
Afrika – men også drama I 
Ghana. 
            

Foto fra dengang af ”anklage-bænken” i Ghana. Blandt de danske ØK-kolleger ses forrest 
direktøren for Briscoe Ghana, Ole Erichsen. På første række bag ham sidder John Jans helt 
til højre, til venstre er det en ung, koncentreret, Ebbe Bahnsen

John Lind Jans fortæller til Blå Bog:
1939: Født 15. juli i Gentofte. Forældre Veronica og grosserer Ove Jans. Grundskole på Krebs Skole samt 
realeksamen på Østre Borgerdyd - 1956: ØK-elev - 1959-60 Livgarden - 1961-1991: Diverse filialer og kontorer. 
I den tid, jeg var udsendt, blev hovedparten tilbragt i Afrika henholdsvis i Ghana, Sierra Leone, Burundi, 
Rwanda, Congo, Liberia, Elfenbenskysten og Nigeria. I Ghana, Sierra Leone og Nigeria arbejdede jeg for ØK's 
filialer, der alle hed R.T. Briscoe Ltd.– 1966 Gift med Margaret i Freetown, Sierra Leone. Vi havde et lykkeligt 
ægteskab – over 51 år – indtil jeg mistede Margaret i 2017. To døtre, Susanne og Annette. – 1993 Forlod ØK, 
derefter ti år som Business Manager på Copenhagen International School – 2003 på efterløn og året efter 
pensioneret. 15 år i bestyrelsen for Garderforeningen i København indtil 2018 – Nu pensioneret på fuld tid. 

Stafetten videre til Maria O. M. Jensen

- Jeg nød det hele, som Jans udtrykte det dengang. 
Også de fem år i Liberia var en fornøjelse. Når jeg 
f.eks. var på hjemmeferie, var der aldrig nogle 
problemer med Hovedkontoret. Alle var meget 
glade for den indtjening, som The Liberian Produce 
Marketing Corporation (LPMC) gav, både i form af 
dividende såvel som købsagenter i både 
København og New York for kakao, palmekerner 
og kaffe. ØK var partner med den Liberianske 
regering i et joint venture, oprettet i 1962.  Et 
udviklingsprojekt af meget høj klasse.

-Og så skal vi til sidst have afsløret, hvem du sender ØK 
Bladets medlemsstafet videre til i næste blad (juni)? 

-Stafetten skal videre til min gode kollega, Maria O. M. 
Jensen. Jeg altid bemærket Marias ildsjæl, som 
heldigvis også kommer ØK Klubben til gode den dag i 
dag i hendes position som formand for aktivitets-
udvalget. Så det må vi høre mere om.                     ELJ
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Jans tager stafetten og fortæller: 

-Maj 1972 blev jeg forflyttet fra Liberia til Ghana, så lidt 
over ti år efter, jeg sidst forlod Ghana, skulle jeg nu 
tilbage, denne gang for at overtage jobbet som 
regnskabschef. Briscoe i Ghana var stadig et fantastisk 
firma, ualmindeligt velorganiseret, med et meget fint 
omdømme som et firma, der leverede et godt produkt, 
en god service og sørgede for at have reservedele og 
meget gode værksteder i fire byer, Accra, Kumasi, 
Takoradi og Tamale. Jeg havde set frem til en god 
periode på en 4-5 år i Ghana i et firma, der var meget 
profitabelt for ØK. Der var dog ét stort problem, det var 
svært at få tilladelse til at overføre eventuelle udbytter til 
ØK grundet Ghanas anstrengte økonomi med stor 
mangel på fremmed valuta.

Uventet sammenslutning 

Det gjorde naturligvis situationen for firmaet meget 
mere vanskelig. Efteråret 1975 slog myndighederne til, 
og de fastfrøs firmaets aktiver, og fremover skulle alle 
checks, der blev udstedt, enten til at betale regninger 

I midten af 1974, lidt over to år efter jeg var ankommet til 
landet, skete der noget, som jeg ikke havde forventet. 
Der skete en sammenslutning af VW og Audi, og der 
kom så besked fra VW, at agenturerne skulle slås 
sammen. Briscoe, som var et langt større firma, med 
bedre service faciliteter, havde forventet at skulle 
overtage Audi agenturet. Men den daværende agent, 
Kowus Motors, havde andre ideer. Og da det viste sig, 
at hustruen til landets statsoverhoved, General 
Acheampong, havde en interesse i Audi agenten, 
begyndtes en hetz mod Briscoe, som da var anført af en 
af salgscheferne i Briscoes motorafdeling. Og han 
havde åbenbart leveret en del materiale til nogle 
personer indenfor myndighederne. De havde fået til 
opgave at finde noget ulovligt at konfrontere Briscoe 
med. Langsomt begyndte man at bede om forklaringer 
fra Briscoes ledelse, samtidig med at myndighederne 
mere eller mindre ophørte med at give firmaet 
importlicenser for køb af reservedele og andet udstyr. 

med eller for at kunne betale lønninger, nu via landets 
Finansministerium, for at få en påtegning. Jeg var selv 
med den første gang. Men efter den nedværdigende 
måde, jeg blev behandlet på i ministeriet, overlod jeg det 
arbejde til min nummer to, som var ghaneser. Som 
forventet fik han herefter ikke de store problemer med at 
få betalingerne godkendt.

Dramatisk høring

Myndighederne stillede med en komite på syv personer, 
som kom med en masse spørgsmål, hvoraf hovedparten 
ikke havde den store relevans, men som man 
selvfølgelig prøvede at få til at se ud som om, der var 
noget slemt. Når Briscoes advokat eller en af med-
arbejderne kom med afvisende svar eller meget gode 
forklaringer, kunne myndighederne finde på at udstede 
et ”executive instrument” for at stramme grebet om 
Briscoe. Det kunne godt i starten virke noget truende på 
os fra Briscoe, da det kunne medføre straf, hvis 
modparten følte, der var blevet afgivet forkert eller 
urigtigt svar. 

Briscoes advokat, Joe Rheindorf, var dygtig. Han havde 
studeret et par år i Danmark, og da han mod slutningen af 
høringen fremførte sin forsvarstale, var salen fyldt med 
tilskuere. Det var for alle helt klart, at alle anklager blev 
afvist i dette forsvar, men uden nytte. 3. november 1976 
udstedte regeringen et dekret, som konfiskerede firmaet. 
Omkring kl. 14 fik jeg meddelelse om, at militær var ved 
at stille vagter ved indgangene. En major fra militæret 
kom ind på mit kontor og meddelte, man ønskede alt det 
lokale personale fra kontorer, lagre, værksted og andet 
forsamlet. Kl. 15 ville der komme en meddelelse, som en 
oberst fremførte. Han meddelte alle, at firmaet nu var i 
regeringens hænder. Alle kunne gå hjem og komme igen 
den følgende mandag morgen. 

Så er det ud!

Ved udgangen af 1975 fik vi at vide, at nu skulle der være 
en høring, som skulle foregå i den tomme Parliaments 
bygning, som jo var ubenyttet på daværende tidspunkt, 
da Ghana blev styret af et militærdiktatur. Briscoes 
ledelse og flere af de lokale ledere, måtte derfor stille op 
til disse høringer i alt 45 gange. Det var ikke nogen 
behagelig oplevelse at gennemgå noget, som jeg tvivler 
på andre ØK-funktionærer, har været udsat for. 

Jeg må her indføre at begge officerer opførte sig 
fuldstændig korrekt overfor mig, de var trods alt trænet af 
englænderne på Sandhurst. Jeg fik besked på, at efter kl. 
15 havde jeg 20 minutter til at rydde mit kontor og så 
ellers tage hjem og afvente nærmere besked. Jeg vil 
også gerne tilføje, at de almindelige ghanesere var altid 
meget venlige overfor os, da alle havde en idé om, 
hvorfor man havde ført denne sag mod Briscoe, Samtidig 
fik vi også stor støtte af personalet på Den Danske 
Ambassade i Accra især af Niels Neustrup, der var 
Charge d'Affaires.

ØK´s renommé  genoprettet

Overordnet er Jans for det meste særdeles glad for de 
mange år i Afrika. ØK Bladet nr. 3, 2014, bragte et 75 år 
fødselsdags-portræt, hvor han fortalte bredt om især 
også om sit virke i Liberia. 

Selv i et tilfælde, hvor man havde fået fat i en af de årlige 
rapporter, jeg sendte til ØK´s hovedkontor. Den handlede 
om den lokale politiske og økonomiske situation i landet, 
og vi blev anklaget for at give forkert besked om landets 
situation. Da det var mig, der havde lavet denne rapport, 
fik jeg 24 timer til at bevise, hvor jeg havde oplysningerne 
fra. Jeg havde dog ikke materialet mere på kontoret. Så 
jeg besøgte Hovedbiblioteket i Accra, hvor man var 
meget hjælpsom med at finde de aviser, hvor jeg havde 
hentet min information. Så næste dag kunne jeg fremvise 
de nøjagtige citater fra aviserne, hvilket helt klart ikke var 
noget, som den komite, der forhørte os, blev glade for 
men måtte acceptere. Jeg gruer for, hvad der kunne være 
sket, hvis ikke jeg havde 
f remskaffet  de re levante 
avisudklip.

Oplevelse med at skulle gen-
nemgå et forhør i en offentlig 
forsamling, som ofte foregik på 
d e t  g a m l e  d a n s k e  f o r t , 
Christiansborg, er ikke noget 
jeg ville ønske for andre at 
skulle gennemgå, Jeg har altid, 
og vil altid, have en stor 
veneration for Ghana og be-
folkningen, men disse høringer 
og forhør, kunne jeg godt have 
været foruden. Det skal dog 
også understreges, at det hele 
på sigt fik en acceptabel 
løsning, Jeg var tilbage i 
Ghana i 1980 og et par år frem 
som medlem af en dansk 
delegation, der forhandlede en 
aftale på plads med rege-
ringen. Det mundede ud i, at 
ØK fik afklaret sit økonomiske udstående, og at 
Kompagniets gode omdømme i Ghana blev gen-
etableret. 

John Jans – fantastiske år I 
Afrika – men også drama I 
Ghana. 
            

Foto fra dengang af ”anklage-bænken” i Ghana. Blandt de danske ØK-kolleger ses forrest 
direktøren for Briscoe Ghana, Ole Erichsen. På første række bag ham sidder John Jans helt 
til højre, til venstre er det en ung, koncentreret, Ebbe Bahnsen

John Lind Jans fortæller til Blå Bog:
1939: Født 15. juli i Gentofte. Forældre Veronica og grosserer Ove Jans. Grundskole på Krebs Skole samt 
realeksamen på Østre Borgerdyd - 1956: ØK-elev - 1959-60 Livgarden - 1961-1991: Diverse filialer og kontorer. 
I den tid, jeg var udsendt, blev hovedparten tilbragt i Afrika henholdsvis i Ghana, Sierra Leone, Burundi, 
Rwanda, Congo, Liberia, Elfenbenskysten og Nigeria. I Ghana, Sierra Leone og Nigeria arbejdede jeg for ØK's 
filialer, der alle hed R.T. Briscoe Ltd.– 1966 Gift med Margaret i Freetown, Sierra Leone. Vi havde et lykkeligt 
ægteskab – over 51 år – indtil jeg mistede Margaret i 2017. To døtre, Susanne og Annette. – 1993 Forlod ØK, 
derefter ti år som Business Manager på Copenhagen International School – 2003 på efterløn og året efter 
pensioneret. 15 år i bestyrelsen for Garderforeningen i København indtil 2018 – Nu pensioneret på fuld tid. 

Stafetten videre til Maria O. M. Jensen

- Jeg nød det hele, som Jans udtrykte det dengang. 
Også de fem år i Liberia var en fornøjelse. Når jeg 
f.eks. var på hjemmeferie, var der aldrig nogle 
problemer med Hovedkontoret. Alle var meget 
glade for den indtjening, som The Liberian Produce 
Marketing Corporation (LPMC) gav, både i form af 
dividende såvel som købsagenter i både 
København og New York for kakao, palmekerner 
og kaffe. ØK var partner med den Liberianske 
regering i et joint venture, oprettet i 1962.  Et 
udviklingsprojekt af meget høj klasse.

-Og så skal vi til sidst have afsløret, hvem du sender ØK 
Bladets medlemsstafet videre til i næste blad (juni)? 

-Stafetten skal videre til min gode kollega, Maria O. M. 
Jensen. Jeg altid bemærket Marias ildsjæl, som 
heldigvis også kommer ØK Klubben til gode den dag i 
dag i hendes position som formand for aktivitets-
udvalget. Så det må vi høre mere om.                     ELJ
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Clausen havde flere kasser af sine seværdige motiver med til samtalen med 
ØK Bladet i Asia House. Bl.a. nogle mesterskud fra dengang, Sovjets 
præsident Nikita Khrushchev besøgte B&W, 1964.  

eventspace@asia-house.dk

Din tilmelding til arrangementer – se kolofonen 
på bagsiden, side 16. Eventuel telefonisk kontakt til 
aktivitetsudvalget: Maria O. M. Jensen, tlf. +45 
4087 3056 eller Niels Veje, tlf. +45 2684 1165. 
***
Køb af drikkevarer ved klubbens Asia House 
arrangementer: Vand 15 kr. - Øl 20 kr. - Rød-
/hvidvin pr. glas 25 kr. eller 125 kr. pr. flaske. 
Kontant afregning eller mobile pay 4087 3056.  

Afviklet arrangement

     Marts 2021      Marts 2021

Det tog Jens Bjergmose med sig fra ØK  

Det blev et godt miks af akademikere og kolleger af ØK-linjen - men desværre var det for sent 

ØK´s internationale snit

Normalt er det jo Jens Bjergmose og undertegnede, 
som sammen tager tråden op her i ØK Bladet for at 
høre om, hvad kolleger har taget med sig fra ØK til 
videre karrierer herhjemme som ude. Men i denne 
omgang blev Jens opfordret af redaktøren til selv at 
svare på udfordringen. Som undertegnede argu-
menterede: - Jens, du har jo selv en fin karriere også på 
basis af mange år i ØK – så hvad tog du med dig som en 
af de første, der i 1985 blev hentet ind udefra til ØK i 
ledende stilling?

-Først og fremmest mener jeg, at det udviklede sig til et 
godt miks af akademikere og kolleger i den traditionelle 
ØK-linje. Og jeg har mange gange tænkt tilbage på, 
hvad jeg hentede af gode erfaringer til de senere 
stillinger hos Carlsberg og Torm. Desværre måtte vi så 
også i ØK erfare, at den åbenhed, det blev til med nye 
kræfter udefra, ikke kunne opveje den udvikling, der i 
høj grad satte en stopper for ØK. Det var trist at følge på 
nærmeste hold. 

Det var spændende at komme til ØK. Der var ikke 
mange akademikere blandt kollegerne, men flere sneg 

 
Jeg lærte, at en vigtig forudsætning er at have klart fokus 
og arbejde hårdt for at nå målet. Men samtidig at det kun 
kan nås gennem sammenarbejde med andre - 
medarbejdere, kollegaer og forretningspartnere. Ikke 
mindst var det vigtigt at forstå og respektere de mange 
forskellige kulturer, som ØK arbejdede i, og som også i 
dag er forudsætning for at drive international virk-
somhed. Mange lærte af ØK. Da ØK desværre måtte 
lukke, var det noget af det, som jeg tog med mig videre i 
mit arbejde i Carlsberg og især i de sidste 20 år af mit 
spændende arbejdsliv i rederiet TORM og Torm Fonden.

Pilen pegede ikke på ØK
Da jeg selv skulle vælge uddannelse, var det et ønske 
om at arbejde med økonomi, virksomheder og 
internationale forhold. Derfor valgte jeg at læse økonomi 
- cand.polit. Det pegede ikke umiddelbart på en karriere i 
ØK, hvor normen jo var at starte som ung elev. 

Det, der gjorde størst indtryk på mig, var det inter-
nationale drive for hele tiden at optimere forretningen. 
Jeg havde kontakt med mange på tværs af divisioner 
såvel i Danmark som internationalt. Det var kende-
tegnende for ØK-manden (senere kom der heldigvis 
også flere kvinder) med en nysgerrighed, vilje til at 
lykkes og hårdt arbejde. Alle tog udfordringerne op, 
uanset hvor, de blev sendt hen og til hvilke job.

Jeg lærte, at meget er muligt også i en ung alder, når 
man tror på medarbejderne og giver plads. De klarede 
det flot uden nutidens hurtige kommunikation og forstod 
at klare sig. De stolede på sig selv og var bevidste om 
have rigtig fokus og målrettethed. En stærk organisation 
og kultur, som var en enorm styrke. Men desværre også 
præget af svaghed efterhånden som Verden ændrede 
sig i stadigt hastigere tempo.

Men i 1985 - da jeg arbejdede i et finsk konsulentfirma - 
fik jeg en opfordring fra ØK om at søge et job som 
uddannelses- og lederudviklingschef. Dengang var ØK 
en af landets største og absolut mest internationale 
virksomheder, og jeg var meget interesseret i at komme 
til en global virksomhed med internationalt udsyn

Jeg tænker med glæde på de mange unge mennesker, 
som jeg har været med til at ansætte, uddanne og 
udvikle. Det glæder mig meget at se, hvor flot en karriere 
de har fået - også efter ØK.

Gerne aktiv i ØK Klubben
ØK og de mange fantastiske kollegaer, som jeg har 

De flotte karrierer

sig efterhånden ind i først stabsfunktionerne og senere i 
forretningerne. Vi kom til en meget stor virksomhed med 
især en meget stærk og bevidst kultur med mange 
historier og regler. Men for mig, som kom udefra, var det 
svært at tage alle lige alvorlige, som at man skulle have 
jakke på, når man gik på hovedtrappen o. s. v.

De stod bag

mødt, betyder, at jeg nu også deltager aktivt i ØK 
Klubbens bestyrelse, fordi jeg gerne vil give noget tilbage 
og være med til at samles om vores gamle og væsentlige 
Kompagni-historie. 

Det største, jeg selv har taget med mig, er  H. N. 
Andersens navnkundige fyndord:  “Jorden er ikke større, 
end den kan omfattes af tanken”. Det er den dag i dag 
endnu mere aktuelt i vores liv.

-Hvem stod egentlig bag den aktuelle, også mere åbne 

-Det var jo så afgørende et skridt, at jeg mener, den 
samlede direktion med H. H. Sparsø i spidsen førte til 
de nye vinde her, aktiveret af Koncern HR ved Gunnar 
Engelmann og Flemming Marcher.

udvikling af ØK med involvering af kræfter udefra, som 
gjorde sig gældende, da du og andre (f.eks. 
Informationsafdelingen ved Claus Arboe-Rasmussen 
og undertegnede) blev aktuelt?

                                                                               ELJ

1956: Født i Rørvig, 2. maj, så der forestår 75 års fødselsdag (se også side 2) – 1963: Realeksamen – 1966: 
Student – 1974:  Cand. polit, Københavns Universitet - 1974-78: Økonom forskellige hospitals organisationer - 
1978-82: DJØF, chef for A kassen og de privat ansatte - 1983-85: - MPS Consulting (finsk konsulentfirma) - 
1985-1997: Personale-udviklingschef ØK - 1997-1999: Koncern- og uddannelseschef Carlsberg – 1999-2008: 
Personaledirektør rederiet Torm – 2008-2017: Direktør Torm Fonden. Privat:  Gift på 48. år med pensioneret 
lærer, Søs Bjergmose. To børn og tre børnebørn. Når corona igen giver mulighed for at se Verden, glæder de sig 
ikke mindst til at kunne rejse på den ellers årlige ferie i Frankrig især til Antibes og Paris

Jens Bjergmose fortæller til Blå Bog

Jens Bjergmose – tog udfordringen op som en af de udefra 
kommende, da han i 1985 blev tilbudt jobbet som leder af ØK´s 
personaleudvikling.

ØK Bladet modtager med glæde jævnligt spændende 
beretninger om kollegernes ØK-karrierer. Her fra Ole 
Gliese, som var bredt engageret verden over. Desværre 
må vi af pladshensyn 
i ØK Bladet kom-
binere det med korte 
uddrag til spalterne, 
som så følges op af 
den fulde beretning 
på h jemmesiden: 
www.eacclub.dk  
Så dette koncentrat 
af Oles beretning er 
en appetitvækker til 
den fulde tekst på 
hjemmesiden:
”Jeg blev ansat i ØK, 
1950, som elev i ris-
afdelingen, hvor vi 
importerede ris fra 
Burma og Thailand 
for salg i Europa. Det 
var en lærerig peri-
ode krydret med mor-
somme episoder. 
Som da vor agent i 
Antwerpen ved modtagelsen af en ladning ris klagede 
over, at risen indeholdt en hel del muse-ekskrementer og 
foreslog, at vi ved fremtidige leveringer pakkede ris og 
ekskrementer i separate sække”. 

”1956-1959 arbejdede jeg på filialen i Saigon, 
Sydvietnams hovedstad, med import af hvedemel fra 
USA, jutesække fra Indien, sukker fra Cuba, 
dieselmotorer fra Tyskland, krydsfinér fra Finland og 
Sverige, klædestoffer fra Frankrig samt Dumex 
produkter.  Endvidere havde kompagniet agenturet for 
Wolkswagen. Det var en dejlig tid i Saigon indtil krigen”. 

”Min næste post var i Afrika. Under mit ophold i Congo 
blev jeg gift med en ung belgisk dame, der arbejdede 
som sekretær i SHELL, Congo. Jeg lukkede Bukavu 
kontoret, og min næste post blev Bangkok i Thailand. 
Vor filial i Bangkok, hvor jeg arbejdede1961-1970, var 
Kompagniets største oversøiske foretagende involveret 
i en masse agenturer og produkter”. 

”1970-1975 var jeg leder af Heidelberg i New York. 
Herefter blev jeg tilbudt job på Hovedkontoret i 
København, men da min hustru kun talte fransk og 
engelsk, og mine tre børn ikke kunne et ord dansk, 
besluttede vi at forblive i Amerika. Jeg forlod 
Kompagniet til en stilling som senior executive i Media 
General, en førende kommunikationsgruppe i 
Richmond, Virginia. Jeg talte med Bill Gates, da han sad 
i Seattle og planlagde Microsoft, om en investering i 
Media General i hans nye firma. Men han svarede, at 
han allerede havde sikret sig et par store investorer¸ og 
jeg hørte desværre ikke mere fra Bill Gates. Jeg var i 
Media General i henved 20 år, indtil jeg sagde min 
stilling op for at blive forfatter og politisk skribent i USA”.
�����                   ELJ� � � ��

ØK-kolleger har altid spændende beretninger

Ole Giese – på ØK rejse i Asien, 
Afrika og USA.

Ole Giese: Desværre blev det ikke til noget med Bill Gates 
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Normalt er det jo Jens Bjergmose og undertegnede, 
som sammen tager tråden op her i ØK Bladet for at 
høre om, hvad kolleger har taget med sig fra ØK til 
videre karrierer herhjemme som ude. Men i denne 
omgang blev Jens opfordret af redaktøren til selv at 
svare på udfordringen. Som undertegnede argu-
menterede: - Jens, du har jo selv en fin karriere også på 
basis af mange år i ØK – så hvad tog du med dig som en 
af de første, der i 1985 blev hentet ind udefra til ØK i 
ledende stilling?

-Først og fremmest mener jeg, at det udviklede sig til et 
godt miks af akademikere og kolleger i den traditionelle 
ØK-linje. Og jeg har mange gange tænkt tilbage på, 
hvad jeg hentede af gode erfaringer til de senere 
stillinger hos Carlsberg og Torm. Desværre måtte vi så 
også i ØK erfare, at den åbenhed, det blev til med nye 
kræfter udefra, ikke kunne opveje den udvikling, der i 
høj grad satte en stopper for ØK. Det var trist at følge på 
nærmeste hold. 

Det var spændende at komme til ØK. Der var ikke 
mange akademikere blandt kollegerne, men flere sneg 

 
Jeg lærte, at en vigtig forudsætning er at have klart fokus 
og arbejde hårdt for at nå målet. Men samtidig at det kun 
kan nås gennem sammenarbejde med andre - 
medarbejdere, kollegaer og forretningspartnere. Ikke 
mindst var det vigtigt at forstå og respektere de mange 
forskellige kulturer, som ØK arbejdede i, og som også i 
dag er forudsætning for at drive international virk-
somhed. Mange lærte af ØK. Da ØK desværre måtte 
lukke, var det noget af det, som jeg tog med mig videre i 
mit arbejde i Carlsberg og især i de sidste 20 år af mit 
spændende arbejdsliv i rederiet TORM og Torm Fonden.

Pilen pegede ikke på ØK
Da jeg selv skulle vælge uddannelse, var det et ønske 
om at arbejde med økonomi, virksomheder og 
internationale forhold. Derfor valgte jeg at læse økonomi 
- cand.polit. Det pegede ikke umiddelbart på en karriere i 
ØK, hvor normen jo var at starte som ung elev. 

Det, der gjorde størst indtryk på mig, var det inter-
nationale drive for hele tiden at optimere forretningen. 
Jeg havde kontakt med mange på tværs af divisioner 
såvel i Danmark som internationalt. Det var kende-
tegnende for ØK-manden (senere kom der heldigvis 
også flere kvinder) med en nysgerrighed, vilje til at 
lykkes og hårdt arbejde. Alle tog udfordringerne op, 
uanset hvor, de blev sendt hen og til hvilke job.

Jeg lærte, at meget er muligt også i en ung alder, når 
man tror på medarbejderne og giver plads. De klarede 
det flot uden nutidens hurtige kommunikation og forstod 
at klare sig. De stolede på sig selv og var bevidste om 
have rigtig fokus og målrettethed. En stærk organisation 
og kultur, som var en enorm styrke. Men desværre også 
præget af svaghed efterhånden som Verden ændrede 
sig i stadigt hastigere tempo.

Men i 1985 - da jeg arbejdede i et finsk konsulentfirma - 
fik jeg en opfordring fra ØK om at søge et job som 
uddannelses- og lederudviklingschef. Dengang var ØK 
en af landets største og absolut mest internationale 
virksomheder, og jeg var meget interesseret i at komme 
til en global virksomhed med internationalt udsyn

Jeg tænker med glæde på de mange unge mennesker, 
som jeg har været med til at ansætte, uddanne og 
udvikle. Det glæder mig meget at se, hvor flot en karriere 
de har fået - også efter ØK.

Gerne aktiv i ØK Klubben
ØK og de mange fantastiske kollegaer, som jeg har 

De flotte karrierer

sig efterhånden ind i først stabsfunktionerne og senere i 
forretningerne. Vi kom til en meget stor virksomhed med 
især en meget stærk og bevidst kultur med mange 
historier og regler. Men for mig, som kom udefra, var det 
svært at tage alle lige alvorlige, som at man skulle have 
jakke på, når man gik på hovedtrappen o. s. v.

De stod bag

mødt, betyder, at jeg nu også deltager aktivt i ØK 
Klubbens bestyrelse, fordi jeg gerne vil give noget tilbage 
og være med til at samles om vores gamle og væsentlige 
Kompagni-historie. 

Det største, jeg selv har taget med mig, er  H. N. 
Andersens navnkundige fyndord:  “Jorden er ikke større, 
end den kan omfattes af tanken”. Det er den dag i dag 
endnu mere aktuelt i vores liv.

-Hvem stod egentlig bag den aktuelle, også mere åbne 

-Det var jo så afgørende et skridt, at jeg mener, den 
samlede direktion med H. H. Sparsø i spidsen førte til 
de nye vinde her, aktiveret af Koncern HR ved Gunnar 
Engelmann og Flemming Marcher.

udvikling af ØK med involvering af kræfter udefra, som 
gjorde sig gældende, da du og andre (f.eks. 
Informationsafdelingen ved Claus Arboe-Rasmussen 
og undertegnede) blev aktuelt?

                                                                               ELJ

1956: Født i Rørvig, 2. maj, så der forestår 75 års fødselsdag (se også side 2) – 1963: Realeksamen – 1966: 
Student – 1974:  Cand. polit, Københavns Universitet - 1974-78: Økonom forskellige hospitals organisationer - 
1978-82: DJØF, chef for A kassen og de privat ansatte - 1983-85: - MPS Consulting (finsk konsulentfirma) - 
1985-1997: Personale-udviklingschef ØK - 1997-1999: Koncern- og uddannelseschef Carlsberg – 1999-2008: 
Personaledirektør rederiet Torm – 2008-2017: Direktør Torm Fonden. Privat:  Gift på 48. år med pensioneret 
lærer, Søs Bjergmose. To børn og tre børnebørn. Når corona igen giver mulighed for at se Verden, glæder de sig 
ikke mindst til at kunne rejse på den ellers årlige ferie i Frankrig især til Antibes og Paris

Jens Bjergmose fortæller til Blå Bog

Jens Bjergmose – tog udfordringen op som en af de udefra 
kommende, da han i 1985 blev tilbudt jobbet som leder af ØK´s 
personaleudvikling.

ØK Bladet modtager med glæde jævnligt spændende 
beretninger om kollegernes ØK-karrierer. Her fra Ole 
Gliese, som var bredt engageret verden over. Desværre 
må vi af pladshensyn 
i ØK Bladet kom-
binere det med korte 
uddrag til spalterne, 
som så følges op af 
den fulde beretning 
på h jemmesiden: 
www.eacclub.dk  
Så dette koncentrat 
af Oles beretning er 
en appetitvækker til 
den fulde tekst på 
hjemmesiden:
”Jeg blev ansat i ØK, 
1950, som elev i ris-
afdelingen, hvor vi 
importerede ris fra 
Burma og Thailand 
for salg i Europa. Det 
var en lærerig peri-
ode krydret med mor-
somme episoder. 
Som da vor agent i 
Antwerpen ved modtagelsen af en ladning ris klagede 
over, at risen indeholdt en hel del muse-ekskrementer og 
foreslog, at vi ved fremtidige leveringer pakkede ris og 
ekskrementer i separate sække”. 

”1956-1959 arbejdede jeg på filialen i Saigon, 
Sydvietnams hovedstad, med import af hvedemel fra 
USA, jutesække fra Indien, sukker fra Cuba, 
dieselmotorer fra Tyskland, krydsfinér fra Finland og 
Sverige, klædestoffer fra Frankrig samt Dumex 
produkter.  Endvidere havde kompagniet agenturet for 
Wolkswagen. Det var en dejlig tid i Saigon indtil krigen”. 

”Min næste post var i Afrika. Under mit ophold i Congo 
blev jeg gift med en ung belgisk dame, der arbejdede 
som sekretær i SHELL, Congo. Jeg lukkede Bukavu 
kontoret, og min næste post blev Bangkok i Thailand. 
Vor filial i Bangkok, hvor jeg arbejdede1961-1970, var 
Kompagniets største oversøiske foretagende involveret 
i en masse agenturer og produkter”. 

”1970-1975 var jeg leder af Heidelberg i New York. 
Herefter blev jeg tilbudt job på Hovedkontoret i 
København, men da min hustru kun talte fransk og 
engelsk, og mine tre børn ikke kunne et ord dansk, 
besluttede vi at forblive i Amerika. Jeg forlod 
Kompagniet til en stilling som senior executive i Media 
General, en førende kommunikationsgruppe i 
Richmond, Virginia. Jeg talte med Bill Gates, da han sad 
i Seattle og planlagde Microsoft, om en investering i 
Media General i hans nye firma. Men han svarede, at 
han allerede havde sikret sig et par store investorer¸ og 
jeg hørte desværre ikke mere fra Bill Gates. Jeg var i 
Media General i henved 20 år, indtil jeg sagde min 
stilling op for at blive forfatter og politisk skribent i USA”.
�����                   ELJ� � � ��

ØK-kolleger har altid spændende beretninger

Ole Giese – på ØK rejse i Asien, 
Afrika og USA.

Ole Giese: Desværre blev det ikke til noget med Bill Gates 
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Formandens beretning 2020 – og et indblik 2021:  

Vi krydser fingre for farvel til Covid 19 – Håber derefter igen på mange gode klub-arrangementer

Kære venner i ØK Klubben
Vi håber, at I alle har formået at kæmpe jer selv igennem 
en tid, som vi aldrig vil glemme. Nu ved vi virkelig, hvad 
ordet ”frihed” betyder, og hvordan det er at leve foruden. 
Sidst mange havde samme følelse var nok i 1945. 
COVID krigen 2020 fortsatte ind i 2021, men mon ikke 
Verden er blevet klogere, og vi får has på virussen inden 
sommeren? Alle krydser fingre!

Andy beretter og kommenterer i forhold til dags-
ordenens punkt 2 næste side:

Så meget gik i stå

”Snesejler” på hjemmesiden
Bestyrelsen flyttede meget tidligt på året penge fra 
arrangementer til ØK Bladet, som blev udvidet fra 12 til 
16 sider. Det betød, at ud over den sædvanlige dækning 

Desværre har andet kedeligt ramt os i bestyrelsen og 
ØK Klubben. Vi mistede vores gode ven, kaptajn Søren 
B. Søgaard, 28. januar. Sørens krop gav op efter en 
brav, kortvarig kamp mod kræft. Vores ”klub-
præsident”, Ole J. Mohrsen, har ligeledes været syg og 
efter 55 års engagement i Klubben, heraf 26 år som 
formand, måtte Ole lytte til lægens anbefaling og tage 
den med ro. Vi bibeholder dog det hemmelige Mohrsen-
password ”sigisl i” for interne oplysninger på 
hjemmesiden… ! Alle tanker til Ole, som heldigvis synes 
at komme godt igennem sygdomsforløbet i skrivende 
stund. 

Vi må jo igen holde os til elektronisk generalforsamling 
over e-mail, som det fremgår af dagsordenen samt 
oplæg til regnskab 2020 og budget 2021 på bladets 
næste sider, 14-15. Formand, Andy Vels Jensen, har 
derfor valgt i denne omgang at integrere beretningen til 
generalforsamlingen med sit sædvanlige afsluttende 
hjørne på bagsiden af ØK Bladet.

Vi har desværre hørt om mange, der blev ramt af 
virussen og ikke klarede sig igennem sygdomsforløb i 
øvrigt. Peer Rosenfeldt, tidligere formand i Klubben, var 
en af dem, der bukkede under for Corona. 

Det her skal dog ikke være lutter sørgeligheder, men en 
beretning om året, der gik, kræver ligesom, at der er 
noget at fortælle. Og det, der har præget og plaget os, 
satte så meget i stå.

ØK Bladet udvidet – nu også

Vi havde planlagt 12 gode arrangementer i 2020, hvoraf 
syv skulle foregå i Asia House. Men vi nåede kun to 
arrangementer, inden COVID-19 restriktionerne tog fat, 
og lukkede Danmark samt Klubbens aktiviteter ned. 
Eneste mulige arrangement, efter vi igen blev sat lidt fri, 
var Klubbens golfturnering, juli 2020 i Hornbæk, samt 
fortællingen om bombningen af den Franske Skole på 
Frederiksberg, som skulle vise sig at blive det sidste 
2020-arrangement i Asia House.

I løbet af 2020 overtog ØK 
Klubbens hjemmeside websitet 
”Snesej ler”,  som var Wil ly 
Brorsons livsværk. Til vores store 
glæde modtog Willy af samme 
grund udnævnelsen som æres-
medlem af ØK Klubben (se også 
bagsiden).

ØK Bladet bragte i sidste udgave for 2020 en opdatering 
omkring Asiatique the Riverfront ved Chao Phraya 
floden i Bangkok. Her ligger nu en nybygning af H. N. 
Andersens navnkundige bark, Thoon Kramom, som i 
dag fungerer som restaurationsskib for 300 gæster 
under navnet, Sirimahannop. Områdets nye ejere, 
familien omkring Khun Charoen, er i fuld gang med 
udviklingen af ØK's gamle ”Valby Krat” til kultur-, 
underholdnings-, hotel og restaurations mekka. Familien 
Charoen er også i tæt samarbejde med Marriott-
koncernen om at bygge fire nye hoteller på arealet, hvor 
der har været planer om at ØK ́ s nu forfaldne 
administrationsbygning på Oriental Avenue, bliver en 
slags reception for det hele. Alle os, der kender til 
bygningen, kan drømme tilbage på bedre dage, hvor vi 
også kunne bruge vinterdage på ferie i Thailand. Men 
når muligheden igen viser sig, så er der nok mange 
bestillinger med danske efternavne på det gode skib, 
Sirimahannop!

Nyt fra Valby Krat

ØK Klubben kunne i 2020 byde velkommen til 28 nye 

af aktiviteter, medlemshistorier 
og artikler, at der også blev 
spalte-plads til diverse almen-
nyttige emner.

Andre interessante artikler fandt 
vej til ØK Bladet udefra. Bl.a. en 
artikel om forfatteren, Lise Wied 
Kirkegaard, som har skrevet en 
biografi om dyrlæge Erik Eriksen, der gennem det meste 
af sit arbejdsliv var tilknyttet Zoologisk Have i 
København. Bogen omhandler bl.a.100års jubilæet i 
1959, hvor Zoo fik foræret banteng-kvæg (asiatisk 
vildtkvæg) og to sorte pantere. Dyrene skulle sejles til 
Danmark, og Kompagniet indvilligede i at yde 
transporten fra Bangkok til København.

28 nye medlemmer

Vi kunne i ØK Bladet også præsentere Christian 
Havrehed (aktiv i ØK Kina, 1991-1995) og hans 
fantastiske eventyr i en selvbygget robåd på Atlanten, 
som han krydsede sammen med sin kinesiske ven, Sun 
Haibin. De var først til at ro over et ocean. Rejsen skal 
gentages i 2021, og deres håb er, at man igen kan rejse 
penge til bl.a. universitets-legater. Vi hjælper til med 
omtale, bogsalg og forhåbentligt et foredrag i Asia 
House. 

ØK Klubben havde i 2020 et overskud i forlængelse af de 
manglende aktiviteter og besparelser. Overskuddet 
hensættes til Klubbens 75 års fest i 2022. Vi er i fuld gang 
med at planlægge festen og kan bekræfte, at den fortsat 
er planlagt til, fredag 5. august 2022 i Langelinie 
Pavillonen. Det bliver i samme stil som sidst – 2017 - med 
et par forbedringer baseret på medlemmers feedback. I 
2017 var vi ikke helt sikre på ideen om en midnats 
pølsevognen, da der var mad og drikke i seks timer 
forinden. Men beviset på, at det kræver en gentagelse i 
2022, ligger i de 138 hotdogs, der blev serveret og skyllet 

medlemmer, men måtte i løbet af året sige farvel til 12 
gamle kollegaer; heldigvis 12 færre end i 2019. 
Derudover var der syv udmeldelser og manglende 
kontingentbetalinger, sammenlignet med 19 året før. 
Ultimo 2020 havde ØK Klubben 536 medlemmer; ni flere 
end 2019.

Kommunikation med vore medlemmer vil fortsat primært 
foregå via vores fantastiske blad med redaktør Erik 
Ljunggren i spidsen i god og stigende harmoni med 
hjemmesiden. Holdet bag ØK Bladet finder altid 
yderligere gode historier – stort som småt. 

75 år festen 2022

Vi værner om ØK-ånden
Bestyrelsen vil fortsætte sit arbejde med at vedligeholde 
den gode gamle og navnkundige ØK ånd medlemmer og 
gæster imellem. Vi vil gøres vores til at fastholde og 
udvide kendskabet til ikke kun ØK og Kompagniets 
historie, men også Asia House.

Bestyrelsen fik i 2020 ny kasserer, Erik Bøgh 
Christensen, men var ellers uforandret i forhold til 2019. 
Bestyrelsesmedlemmer, der er på valg i 2021, stiller 
endnu engang op for en 2-årig periode og vores 
nuværende revisor, Jens Høding, genopstiller også. 
Også obs på, at to medlemmer har stillet sig til rådighed 
for nyvalg, Torben Nielsen og Søren Tousgaard Jensen. 
Vi glæder os til samarbejdet. 

ned med 29 flasker Cocio! 

Vi har baseret vores budget for 2021 på, at vi holder 
elleve arrangementer, hvoraf syv er interne i Asia 
House. Vi ved dog allerede nu i skrivende stund, at 
mange af vore forårsarrangementer bliver aflyst eller 
skubbet frem til de sidste ni måneder af året. Så der 
ligger vist et travlt andet halvår forude. Vi glæder os til at 
se aktivitetsudvalgets udspil til det, når der er styr på 
corona.

Tak til ØK Fonden
ØK´s Almennyttige Fond har med vores store tak igen i 
2021 tildelt ØK Klubben et legat på 165.000 kr. Og det 
betyder, at vi igen kan balancere indtægter og udgifter i 
klubbens regnskab.

Meget mere konkret om festen følger naturligvis, men 
notér datoen. Vi forventer igen 250-300 deltagere.

Til alle Jer, der stadig bor i udlandet, eller er så 
arbejdsramt, at I ikke kan deltage i mange af ØK 
Klubbens arrangementer: Tusind tak for at I fortsat 
støtter op omkring Klubbens arbejde, og gør det muligt 
for os at videreføre den snart 75 år gamle sports- og 
boldklub, som nu er ØK Klubben. Vi holder skruen i 
vandet, indtil I vender hjem, og vi glæder os til at byde 
Jer velkommen i hyggeligt selskab.

Sidst, men ikke mindst, siger jeg tak og giver stor ros til 
hele bestyrelsen for det frivillige arbejde, der her 
lægges i klubregi for alle medlemmer. Det var et meget 
anderledes år og til trods for at Corona restriktionerne 
lukkede ned for mange af vore arrangementer, så var 
arbejdsbyrden ikke mindre - snarere større.

På vegne af bestyrelsen, takker jeg også for Jeres 
aktive – trods alt - deltagelse i klubbens arrangementer, 
jeres gode selskab, de mange fortællinger og de gode 
forslag, I havde til forbedringer og nye aktiviteter i 2020. 

I ønskes alle et godt, sundt og virusfrit 2021!
Andy Vels Jensen.

Andy Vels Jensen – 2020 
og 2021 har bragt os alle 
mange udfordringer - 
også i ØK Klubben.

Vi glæder os alle til at ses igen ved klubbens 75 års fødselsdag næste år – ligesom ved billedet 
her fra 70 års festen, hvor Andy kunne byde velkommen til næsten 300 gæster. (Foto: Erik Ljunggren).
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Vi krydser fingre for farvel til Covid 19 – Håber derefter igen på mange gode klub-arrangementer

Kære venner i ØK Klubben
Vi håber, at I alle har formået at kæmpe jer selv igennem 
en tid, som vi aldrig vil glemme. Nu ved vi virkelig, hvad 
ordet ”frihed” betyder, og hvordan det er at leve foruden. 
Sidst mange havde samme følelse var nok i 1945. 
COVID krigen 2020 fortsatte ind i 2021, men mon ikke 
Verden er blevet klogere, og vi får has på virussen inden 
sommeren? Alle krydser fingre!

Andy beretter og kommenterer i forhold til dags-
ordenens punkt 2 næste side:

Så meget gik i stå

”Snesejler” på hjemmesiden
Bestyrelsen flyttede meget tidligt på året penge fra 
arrangementer til ØK Bladet, som blev udvidet fra 12 til 
16 sider. Det betød, at ud over den sædvanlige dækning 

Desværre har andet kedeligt ramt os i bestyrelsen og 
ØK Klubben. Vi mistede vores gode ven, kaptajn Søren 
B. Søgaard, 28. januar. Sørens krop gav op efter en 
brav, kortvarig kamp mod kræft. Vores ”klub-
præsident”, Ole J. Mohrsen, har ligeledes været syg og 
efter 55 års engagement i Klubben, heraf 26 år som 
formand, måtte Ole lytte til lægens anbefaling og tage 
den med ro. Vi bibeholder dog det hemmelige Mohrsen-
password ”sigisl i” for interne oplysninger på 
hjemmesiden… ! Alle tanker til Ole, som heldigvis synes 
at komme godt igennem sygdomsforløbet i skrivende 
stund. 

Vi må jo igen holde os til elektronisk generalforsamling 
over e-mail, som det fremgår af dagsordenen samt 
oplæg til regnskab 2020 og budget 2021 på bladets 
næste sider, 14-15. Formand, Andy Vels Jensen, har 
derfor valgt i denne omgang at integrere beretningen til 
generalforsamlingen med sit sædvanlige afsluttende 
hjørne på bagsiden af ØK Bladet.

Vi har desværre hørt om mange, der blev ramt af 
virussen og ikke klarede sig igennem sygdomsforløb i 
øvrigt. Peer Rosenfeldt, tidligere formand i Klubben, var 
en af dem, der bukkede under for Corona. 

Det her skal dog ikke være lutter sørgeligheder, men en 
beretning om året, der gik, kræver ligesom, at der er 
noget at fortælle. Og det, der har præget og plaget os, 
satte så meget i stå.

ØK Bladet udvidet – nu også

Vi havde planlagt 12 gode arrangementer i 2020, hvoraf 
syv skulle foregå i Asia House. Men vi nåede kun to 
arrangementer, inden COVID-19 restriktionerne tog fat, 
og lukkede Danmark samt Klubbens aktiviteter ned. 
Eneste mulige arrangement, efter vi igen blev sat lidt fri, 
var Klubbens golfturnering, juli 2020 i Hornbæk, samt 
fortællingen om bombningen af den Franske Skole på 
Frederiksberg, som skulle vise sig at blive det sidste 
2020-arrangement i Asia House.

I løbet af 2020 overtog ØK 
Klubbens hjemmeside websitet 
”Snesej ler”,  som var Wil ly 
Brorsons livsværk. Til vores store 
glæde modtog Willy af samme 
grund udnævnelsen som æres-
medlem af ØK Klubben (se også 
bagsiden).

ØK Bladet bragte i sidste udgave for 2020 en opdatering 
omkring Asiatique the Riverfront ved Chao Phraya 
floden i Bangkok. Her ligger nu en nybygning af H. N. 
Andersens navnkundige bark, Thoon Kramom, som i 
dag fungerer som restaurationsskib for 300 gæster 
under navnet, Sirimahannop. Områdets nye ejere, 
familien omkring Khun Charoen, er i fuld gang med 
udviklingen af ØK's gamle ”Valby Krat” til kultur-, 
underholdnings-, hotel og restaurations mekka. Familien 
Charoen er også i tæt samarbejde med Marriott-
koncernen om at bygge fire nye hoteller på arealet, hvor 
der har været planer om at ØK ́ s nu forfaldne 
administrationsbygning på Oriental Avenue, bliver en 
slags reception for det hele. Alle os, der kender til 
bygningen, kan drømme tilbage på bedre dage, hvor vi 
også kunne bruge vinterdage på ferie i Thailand. Men 
når muligheden igen viser sig, så er der nok mange 
bestillinger med danske efternavne på det gode skib, 
Sirimahannop!

Nyt fra Valby Krat

ØK Klubben kunne i 2020 byde velkommen til 28 nye 

af aktiviteter, medlemshistorier 
og artikler, at der også blev 
spalte-plads til diverse almen-
nyttige emner.

Andre interessante artikler fandt 
vej til ØK Bladet udefra. Bl.a. en 
artikel om forfatteren, Lise Wied 
Kirkegaard, som har skrevet en 
biografi om dyrlæge Erik Eriksen, der gennem det meste 
af sit arbejdsliv var tilknyttet Zoologisk Have i 
København. Bogen omhandler bl.a.100års jubilæet i 
1959, hvor Zoo fik foræret banteng-kvæg (asiatisk 
vildtkvæg) og to sorte pantere. Dyrene skulle sejles til 
Danmark, og Kompagniet indvilligede i at yde 
transporten fra Bangkok til København.

28 nye medlemmer

Vi kunne i ØK Bladet også præsentere Christian 
Havrehed (aktiv i ØK Kina, 1991-1995) og hans 
fantastiske eventyr i en selvbygget robåd på Atlanten, 
som han krydsede sammen med sin kinesiske ven, Sun 
Haibin. De var først til at ro over et ocean. Rejsen skal 
gentages i 2021, og deres håb er, at man igen kan rejse 
penge til bl.a. universitets-legater. Vi hjælper til med 
omtale, bogsalg og forhåbentligt et foredrag i Asia 
House. 

ØK Klubben havde i 2020 et overskud i forlængelse af de 
manglende aktiviteter og besparelser. Overskuddet 
hensættes til Klubbens 75 års fest i 2022. Vi er i fuld gang 
med at planlægge festen og kan bekræfte, at den fortsat 
er planlagt til, fredag 5. august 2022 i Langelinie 
Pavillonen. Det bliver i samme stil som sidst – 2017 - med 
et par forbedringer baseret på medlemmers feedback. I 
2017 var vi ikke helt sikre på ideen om en midnats 
pølsevognen, da der var mad og drikke i seks timer 
forinden. Men beviset på, at det kræver en gentagelse i 
2022, ligger i de 138 hotdogs, der blev serveret og skyllet 

medlemmer, men måtte i løbet af året sige farvel til 12 
gamle kollegaer; heldigvis 12 færre end i 2019. 
Derudover var der syv udmeldelser og manglende 
kontingentbetalinger, sammenlignet med 19 året før. 
Ultimo 2020 havde ØK Klubben 536 medlemmer; ni flere 
end 2019.

Kommunikation med vore medlemmer vil fortsat primært 
foregå via vores fantastiske blad med redaktør Erik 
Ljunggren i spidsen i god og stigende harmoni med 
hjemmesiden. Holdet bag ØK Bladet finder altid 
yderligere gode historier – stort som småt. 

75 år festen 2022

Vi værner om ØK-ånden
Bestyrelsen vil fortsætte sit arbejde med at vedligeholde 
den gode gamle og navnkundige ØK ånd medlemmer og 
gæster imellem. Vi vil gøres vores til at fastholde og 
udvide kendskabet til ikke kun ØK og Kompagniets 
historie, men også Asia House.

Bestyrelsen fik i 2020 ny kasserer, Erik Bøgh 
Christensen, men var ellers uforandret i forhold til 2019. 
Bestyrelsesmedlemmer, der er på valg i 2021, stiller 
endnu engang op for en 2-årig periode og vores 
nuværende revisor, Jens Høding, genopstiller også. 
Også obs på, at to medlemmer har stillet sig til rådighed 
for nyvalg, Torben Nielsen og Søren Tousgaard Jensen. 
Vi glæder os til samarbejdet. 

ned med 29 flasker Cocio! 

Vi har baseret vores budget for 2021 på, at vi holder 
elleve arrangementer, hvoraf syv er interne i Asia 
House. Vi ved dog allerede nu i skrivende stund, at 
mange af vore forårsarrangementer bliver aflyst eller 
skubbet frem til de sidste ni måneder af året. Så der 
ligger vist et travlt andet halvår forude. Vi glæder os til at 
se aktivitetsudvalgets udspil til det, når der er styr på 
corona.

Tak til ØK Fonden
ØK´s Almennyttige Fond har med vores store tak igen i 
2021 tildelt ØK Klubben et legat på 165.000 kr. Og det 
betyder, at vi igen kan balancere indtægter og udgifter i 
klubbens regnskab.

Meget mere konkret om festen følger naturligvis, men 
notér datoen. Vi forventer igen 250-300 deltagere.

Til alle Jer, der stadig bor i udlandet, eller er så 
arbejdsramt, at I ikke kan deltage i mange af ØK 
Klubbens arrangementer: Tusind tak for at I fortsat 
støtter op omkring Klubbens arbejde, og gør det muligt 
for os at videreføre den snart 75 år gamle sports- og 
boldklub, som nu er ØK Klubben. Vi holder skruen i 
vandet, indtil I vender hjem, og vi glæder os til at byde 
Jer velkommen i hyggeligt selskab.

Sidst, men ikke mindst, siger jeg tak og giver stor ros til 
hele bestyrelsen for det frivillige arbejde, der her 
lægges i klubregi for alle medlemmer. Det var et meget 
anderledes år og til trods for at Corona restriktionerne 
lukkede ned for mange af vore arrangementer, så var 
arbejdsbyrden ikke mindre - snarere større.

På vegne af bestyrelsen, takker jeg også for Jeres 
aktive – trods alt - deltagelse i klubbens arrangementer, 
jeres gode selskab, de mange fortællinger og de gode 
forslag, I havde til forbedringer og nye aktiviteter i 2020. 

I ønskes alle et godt, sundt og virusfrit 2021!
Andy Vels Jensen.

Andy Vels Jensen – 2020 
og 2021 har bragt os alle 
mange udfordringer - 
også i ØK Klubben.

Vi glæder os alle til at ses igen ved klubbens 75 års fødselsdag næste år – ligesom ved billedet 
her fra 70 års festen, hvor Andy kunne byde velkommen til næsten 300 gæster. (Foto: Erik Ljunggren).
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Vægmaleri i Holbergsgade?

ØK KLUBBEN ARRANGEMENTER: SOMMERGOLF, 3. JULI - DEN FRANSKE SKOLE, 24. SEPTEMBER – MERE VENTER

Kommende arrangementer

Dødsfald - Æret være hans minde

     Marts 2021      Marts 2021

Niels Peder Veje. På valg og villig til genvalg.

· Søren Tousgaard  Jensen,  Amager,  65  år  og  ansat  i  ØK´s 
Skibsafdeling,1975-1993, senest som chef for EAC Transport i Bangkok.

torsdag, 15. april 2021

                9. marts 2021

Dine eventuelle kommentarer til efterfølgende dagsorden skal være dirigenten, Pia Wind 
(fruwind@gmail.com), i hænde senest på dagen, torsdag 15. april 2021.

5.� Behandling af indkomne forslag. Bestyrelsen foreslår følgende tilføjes vedtægternes § 3 stk. 2 
efter forslag fra Niels P. Veje: Såfremt den årlige generalforsamling ikke kan afholdes på grund af 
danske myndigheders bekendtgørelser, kan bestyrelsen beslutte at afholde en elektronisk 
generalforsamling via mail med en af bestyrelsen valgt dirigent. 

8.� Eventuelt

Pia Wind, sekretær.

� --

Erik Ljunggren, næstformand, redaktør ØK Bladet

Erik Bøgh Christensen, kasserer, villig til genvalg efter sin overtagelse af 
kassererposten fra Birgitte Funch og Poul Jacobsen. EBC vælges således til og med 
2022 og er på valg igen 2023.

ØK KLUBBEN ordinær generalforsamling

Jens Bjergmose, formand for hjemmeside-udvalget.

Maria O. M. Jensen, formand for aktivitetsudvalget. På valg og villig til genvalg. 

Bestyrelsen har under de aktuelle pandemi-restriktioner d. d. valgt at afvikle 
generalforsamlingen over e-mail, selvom der ikke pt er formel hjemmel til det i vedtægterne. 
Bestyrelsen har valgt at gennemføre det sådan i den aktuelle situation, og der tages fremadrettet 
højde for det i forslag til vedtægtsændringer (dagsordenen punkt 5). 

6.� Valg af bestyrelse

2.� Formandens beretning. Se foregående sider 12-13 her i ØK Bladet. 

3.� Det reviderede regnskab 2020 til godkendelse. Se modsatte side.

Den siddende bestyrelse består af:

Andy Vels Jensen, formand, på valg og villig til genvalg.�

4.� Budget 2021 og kontingent 2022. Bestyrelsen foreslår uændret kontingent kr. 350 årligt 
eller livsvarigt kontingent én gang for alle, kr. 3.500.

1.� Valg af dirigent. Pia Wind, som også er referent.

Bestyrelsen foreslår to nyvalg til bestyrelsen: 
· Torben Nielsen, Ballerup, 70 år, ØK Data, 1971-1985. 

Bestyrelsen og udvalgene konstituerer sig umiddelbart efter generalforsamlingen. 

7.� Valg af revisor
� Jens Høding, villig til genvalg. 

� Bestyrelsen, 

Hensættelse 75-års jubilæum� 50.000� 200.000,00�

Balance pr. 31. december 2020� � �

Passiver i alt� 240.999� 427.599,59

Generalforsamling� 14.746� 0,00� 11.000
Vingaver/Mærkedage� 25.121� 18.356,49� 25.000

Kontingent� 257.400� 227.000,00� 160.500
ØK Fonden� 185.000� 165.000,00� 185.000

Hensættelse 75 år jubilæum� 50.000� 150.000,00� 0

Kassebeholdning� 700� 600,00�

Arrangementer� 50.476� 14.900,15� 54.000

Aktiver� � �

Resultatopgørelse 1. januar - 31. december 2020� � �

Aktiver i alt� 240.999� 427.599,59�
Passiver� � �

Webbutik tilgodehavende� 800� 3.600,00�

Andre indtægter� 1.783� 825,00� 0

Diverse møder i Asia House� 13.078� 10.780,53� 9.000

Danske Bank� 237.894� 373.940,09�

Kapitalkonto primo� 117.187� 99.807,23�
Periodens resultat� -17.380� 3.825,98�

Årets Resultat� -17.380� 3.825,98� 0

Indtægter� 2019� 2020� 2021

Administration� 101.939� 25.924,62� 26.500

� 461.563� 388.999,02� 345.500

Forudbetalt arrangement (Cirkusrevyen)� 0� 46.365,00�

Kreditorer� 55.683� 0,00�

ØK Bladet inkl. porto� 179.099� 136.360,06� 180.000

Hjemmesiden og EDB� 27.104� 32.677,17� 40.000

� � �

� 444.183� 392.825,00� 345.500
Udgifter� � �

Medlemmers forudbetalte kontingenter� 37.450� 31.900,00�
Medlemmers forudbetalte arrangementer� 2.600� 45.050,00�
Skyldige omkostninger� 0� 43.371,88�

Beholdning af drikkevarer� 1.605� 3.094,50�

Skyldig A-skat og AMB� -5.533� 3.525,00�
Skyldige feriepenge� 992� 119,50�

København, den 18. januar 2021

Ovennævnte regnskab er revideret og uden anmærkninger:

Formand: Andy Vels Jensen         Kasserer: Erik Bøgh Christensen         Revisor: Jens Høding

� � �
�

Regnskab 2020 i forhold til 2019 og budget 2021

Dagsorden Regnskab
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Formandens hjørne:

Klubbens bankkonto: Danske Bank nr. 1551-16751790 (SWIFT DABADKKK IBAN  DK2730000016751790)
KØB AKTIVITETER  –  BETAL KONTINGENT (pt årligt kr. 350): Du kan nu betale dit kontingent og købe din deltagelse i ØK Klubbens arrangementer 
via den nye hjemmeside, www.eacclub.dk. Vælg her medlemsside (her bliver du bedt om adgangskode, samme som på den gamle hjemmeside), gå ind i 
butik og vælg det ”produkt”, du vil købe, og når du trykker køb bliver din indkøbskurv øverst i højre hjørne opdateret. Når du har købt, trykker du på ”kurven” 
tjekker om alle dine ”varer” er der. Tryk derefter ”kassen” og du får et billede, hvor du bedes taste dine oplysninger og kreditkort oplysninger. Tjek dine 
indtastninger, tryk næste og din ordre er gennemført.
OBS: Check er ikke længere et gyldigt betalingsmiddel, så undlad venligst at betale diverse med check overhovedet, men brug vores www-muligheder 
eller konto, som fremgår herover. Næste nr. af ØK Bladet forventes udsendt juni 2021

Klubbens e-mail eacc@eacclub.dk og hjemmeside www.eacclub.dk

NYT FRA ØK KLUBBEN udgives af ØK Klubben. Redaktør: Erik Ljunggren (ELJ), e-mail erikjunge88@gmail.com, der sammen med Andy Vels 
Jensen, Maria Jensen Jens Bjergmose, Ole John Mohrsen og John Busch udgør redaktionsudvalget. Udvalgets adresse er c/o ØK Klubben, Asia 
House, Indiakaj 16, 2100 København Ø, e-mail redaktion@eacclub.dk.Grafik og lay-out: John Busch, e-mail busch@eacclub.dk 

I forlængelse af omtalen på 
forsiden om ØK-splitflaget, kan 
Du nu også selv sikre en mindre 
version som bordflag. Det har 
mange faktisk efterspurgt, men vi 
har det desværre ikke mere i 
depot, så vi umiddelbart kan følge 
op på interessen. 

Kasserer Erik Bøgh Christensen 
har for ØK Klubben taget initiativ 
til fremstilling af nye bordflag og -
stænger (40 cm), som det 
fremgår af billedet. Det har dog 
ikke været muligt at få flagene 
syet, så det er trykt på polyester 
og fremstår i meget fin kvalitet.
 
Du kan købe stang og flag for 
samlet kr. 250 eller kr. 130, hvis 
du alene ønsker køb af flaget. 
Bestill ingen bedes sendt til 
klubbens e-mail:
eacc@eacclub.dk og betaling 
skal ske ved bankoverførsel til 
klubbens bankkonto i Danske 
Bank: 1551-16751790                                                                                                                                                               
Separat flag kan sendes med 
posten, men flag med flagstang 
skal afhentes i Asia House eller 
efter anden aftale. Det vil også 
være muligt at købe flag (og 
stang) kontant ved deltagelse i 
f remt id ige ØK Klub arran-
gementer i Asia House - så længe 
lager haves. ��    ELJ

-TAK for ØK Klubbens hædersbevisning. Mange tror at jeg er fuldbefaren 
sømand. - Det er jeg ikke. Jeg har kun sejlet et par år som messedreng og 
ungtjener, så jeg er ikke rigtig sømand, og det fik vi tit at vide, … men vi var dog 
søfolk. Og vi kom dog de samme steder i Verden, mødte og så de samme ting, 
oplevede livet om bord i alle afskygninger. Så når vi atter havde Kronborg om 
styrbord, kunne vi prale af at ha' oplevet alt det, ”som kun sømanden ser”.

Jeg har i mange år beskæftiget mig med computer-programmering og startede 
sensejler.dk i 2003. Det gav mig et hav af venner lige fra messedrenge til 
kaptajner. Af de tusindvis af mails, breve, pakker, som jeg har modtaget i alle de 
år, har der ikke været én eneste negativ tilkendegivelse.

Willy modtog æresdiplom corona-sikkert med post

Jeg vil gerne her gentage, jeg er bare en faglært, som med tiden er 
transformeret til skriverkarl og min interesse for sømandslivet har altid stået mit 
hjerte nær. Jeg er dybt taknemmelig for, at jeg har haft den mulighed og synes, 
at danske søfolk fortjener stor ros og ære for deres indsats.
Mange af de mennesker, som jeg har korresponderet med gennem de 17 år, er 
her ikke mere. Hver gang jeg har modtaget en trist meddelelse om en, som har 
forladt denne verden, føler jeg at jeg har mistet en ven, så der er også en trist 
side af arbejdet med at skrive om sømænd. Jeg vil gerne slutte af med, at 
sende en varm tanke, til alle ”gamle søfolk” både de nulevende og de, som ikke 
er her mere. Og endnu en gang TAK til ØK-klubben. Go' Vind!

Som  de t  f remg ik  a f 
seneste ØK Bladet stod 
Willy Brorson foran hæder 
og sammenkomst i Asia 
House som nyt æres-
medlem af ØK Klubben i 
anerkendelse af, han har 
skænket sit navnkundige, 
elektron-iske mesterværk, 
sne-sejler.dk, til klubbens 
hjemmeside. Men den 
fysiske begivenhed blev 
desværre aflyst pga virus-
restriktionerne. Så Willy 
modtog diplomet der-
hjemme med posten i 
Randers, som det frem-
går af billedet. Som vi alle 
kender ham, havde Willy 
naturligvis forberedt en 
takketale til  begiven-
heden i Asia House, som 
vi her citerer fra (og i øvrigt 
henviser til omtalen af 
ham tidligere i ØK Bladet):

              ELJ

Du kan også sikre dig 
ØK-splitflaget


